
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کرد

ایجاد یک میلیون ظرفیت تولید 
موتورهای فوق کم مصرف با ارائه 

تسهیلات ۸۰۰ میلیاردی
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشاره 
بــه همکاری خــوب این صندوق بــا وزارت 
نیرو، گفت: ظرفیت قانونــی برای حمایت از 
شــرکت های فعال در حوزه تولید موتورهای 
فوق کم مصرف با راندمان بالا )BLDC( شکل 
گرفته و درحــال حاضر یک میلیون ظرفیت 
برای تولید این الکتروموتورها در کشور ایجاد 
شده است.به گزارش ایســنا، نشست ارتقای 
بهــره وری انرژی با جهــش تولید موتورهای 
فوق کم مصــرف کولرهای آبی با حضور دکتر 
محمدصادق خیاطیان؛ رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر محمود کمانی؛ معاون وزیر نیرو 
و رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا(، دکتر زیاری؛ مدیرکل دفتر 
راهبری طرح های بهره وری انرژی ساتبا، دکتر محمدسجاد گازر؛ مدیرکل دفتر نظارت بر استاندارد 
معیار مصرف انرژی و محیط زیســت، مدیران شرکت های دانش بنیان تولیدکننده موتورهای فوق 
کم مصرف با راندمان بالا )BLDC( و همچنین مدیران شرکت های تولیدکننده کولرهای آبی در محل 
صندوق نوآوری برگزار شــد. دکتر محمدصادق خیاطیان در این نشســت با اشاره به موضوع مهم 
ناترازی انرژی، گفت: همه باید بدانیم که امروز حول یک موضوع مهم ملی دور هم جمع شده ایم تا 
راه حل های مناسبی در این حوزه ارائه کرده و بخشی از مساله ناترازی انرژی برق را با تأکید ویژه بر 
بهره وری انرژی حل کنیم. مساله ناترازی انرژی و ناترازی برق، موضوعی است که گریبانگیر کشور 
اســت و این موضوع با فناوری قابل حل است.وی تصریح کرد: حدود دو سال است که در صندوق 
نوآوری و شکوفایی روی مسائل کلیدی و راهبردی کشور متمرکز شده ایم و چند مساله را در دستور 
کار قرار داده ایم که یکی از این مســائل، ناترازی انرژی با تأکید بر بهره وری انرژی است. معتقدیم 
دانش  بنیان ها باید به سراغ حل مسائل راهبردی کشور بیایند و یکی از این مسائل، ناترازی انرژی 
است. خیاطیان خاطرنشان کرد: طبق قانون، در صندوق نوآوری و شکوفایی با انواع ابزار و خدمات، 
وظیفه تأمین مالی شــرکت های دانش بنیان را برعهده داریــم. در همکاری خوب با وزارت نیرو و 
ســاتبا، ظرفیت قانونی برای حمایت از شرکت های فعال در این حوزه شکل گرفته است. از طریق 
۸۰۰ میلیارد تومان تسهیلاتی که در اختیار ۱۰ شرکت دانش بنیان فعال در حوزه تولید موتورهای 
فوق کم مصرف با راندمان بالا )BLDC( قرار گرفت، طرف عرضه تولید این الکتروموتورها را توسعه 
دادیم و زیرســاخت های خوبی در این حوزه شکل گرفته است. درحال حاضر یک میلیون ظرفیت 
برای تولید موتورهای BLDC در کشور ایجاد شده است.حمایت از تحقیق و توسعه در شرکت های 
دانش  بنیان برای حفظ کیفیت و رعایت اســتانداردرئیس صندوق نوآوری و شکوفایی تأکید کرد: 
در این حوزه اصلا نگاه خطی نداریم و با نگاه سیســتمی حرکت می کنیم و از همه کسانی که در 
این زنجیره ارزش )الکتروموتورســازان و کولرسازان( حضور دارند، حمایت می کنیم. بحث رعایت 
اســتانداردها را نیز با جدیت پیگیری می کنیم، زیرا معتقدیم کشــوری که استاندارد قوی نداشته 
باشد، فناوری در آن کشور توسعه نیافته است. کارهای بسیار خوبی در شرکت های دانش بنیان فعال 
در این حوزه صورت گرفته اســت. برای حفظ کیفیت و رعایت استاندارد در تولید موتورهای فوق 
کم مصرف)BLDC( از تحقیق و توسعه در شرکت های دانش    بنیان حمایت می کنیم. خیاطیان افزود: 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه تولید موتورهای BLDC باید دغدغه های کولرسازان را مدنظر 
داشته و علاوه بر رعایت استاندارد و حفظ کیفیت، نوآوری نیز داشته باشند. البته دانش بنیان های 
ما با بهره مندی از نیروهای دانشی و توان فنی که در اختیار دارند، توجه به حفظ کیفیت و رعایت 
اســتانداردها را اثبات کرده اند. تولیدکنندگان کولر نیــز باید به این حوزه با نگاه ملی توجه کنند.

ایجاد یک میلیون ظرفیت در حوزه تولید موتورهای فوق کم مصرف )BLDC( وی تأکید کرد: بحث 
تأمین مالی، دغدغه تولیدکنندگان الکتروموتور، کولرسازان و حتی مصرف کنندگان است. از طریق 
ابزارهای مالی مختلفی )تســهیلات، لیزینگ( که در صندوق نوآوری و شکوفایی در اختیار داریم، 
تلاش می کنیم دغدغه الکتروموتورســازان و کولرســازان را برطرف کنیم. از طریق این ابزارها، به 
توسعه زیرســاخت های مورد نیاز برای تولید موتورهای فوق کم مصرف )BLDC( کمک کرده ایم و 
یک میلیون ظرفیت در این بخش ایجاد شــده است. همچنین آمادگی داریم در بحث تأمین مالی 
قراردادهای بین الکتروموتورسازان و کولرسازان، نقش آفرینی کنیم. شرکت های تولیدکننده کولر 

می توانند در قرارداد با دانش بنیان ها، از ابزار لیزینگ صندوق نوآوری استفاده کنند. 

بــا امضای تفاهم نامه میان معــاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس  
جمهور و منطقه آزاد قشــم، این جزیره به جزیزه نوآور تبدیل می شود.به گزارش 
ایســنا، در راستای عملیاتی کردن بند ۱۱ سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی و 
سیاســت های دولت ســیزدهم مبنی بر گذار به اقتصاد دانش بنیان و حمایت از 
رشــد تولید دانش بنیان، توافق نامه ای با هدف همکاری در پیشــبرد برنامه های 
توسعه دانش بنیان در راستای تحقق جزیره نوآور قشم بین معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و ســازمان منطقه آزاد قشم به امضای روح الله 
دهقانی فیروزآبــادی معاون علمی رئیس جمهور و عــادل پیغامی مدیر و رئیس 
هیات مدیره منطقه آزاد قشــم به امضا رســید.موضوع ایــن توافق نامه همکاری 
متقابل در توســعه اقتصاد دانش بنیان در راســتای تحقق جزیره نوآور قشــم به 
عنــوان اولین جزیره نوآور در کشــور با رویکرد ارتقاء شــرکت ها و زیســت بوم 
دانش بنیان، افزایش جذب و اشــتغال نیروی انســانی نخبه و تحصیلکرده و حل 
چالش های جزیره قشــم با توجه به مزیت ها و ظرفیت هــای نوآورانه، فناورانه و 
خلاقانه موجود در ســطح ملی و بین المللی عنوان شــده اســت.اهداف مشترک 
همکاری این توافق نامه به این شــرح اســت:* نقش آفرینی جزیره نوآور قشــم 
در دیپلماســی فناوری و نوآوری در ســطح منطقه ای و بین المللی در راســتای 
تحقق همکاری های فی مابین مبتنی بر ظرفیت های مناطق آزاد کشــور.* تعریف 
پروژه های کلان و ایجاد کنسرســیوم های دانش بنیان برای رفع نیازهای صنعتی 
به ویــژه گلوگاه هــای فناورانه و کاهش ارزبری در ســطح جزیره نوآور قشــم.* 
رشــد کمی و کیفی شــرکت ها و فعالیت های دانش بنیان در جزیره نوآور قشــم 
و جهت دهی آنها به رفع نیازها و چالش هــای جزیره ترغیب بنگاه های اقتصادی 
جزیره نوآور قشــم برای سرمایه گذاری در حوزه فعالیت های فناورانه و نوآورانه.* 
توسعه همکاری با شرکت های دانش بنیان و نهادهای زیست بوم فناوری و نوآوری 
و صنایع خلاق جزیره نوآور قشــم.* توســعه بــازار کالا و خدمات دانش بنیان و 
خلاق در حوزه های مرتبط با فعالیــت بنگاه های اقتصادی و تجاری جزیره نوآور 
قشم و ترغیب و تسهیل شــرکت های فناور و دانش بنیان در صادرات محصولات 
و خدمــات.* بســیج خدمات، حمایت هــا و امکانات حاکمیتی در جهت رشــد 
شرکت های فناور، دانش بنیان و خلاق و شکل گیری شرکت های جدید به ویژه در 
حوزه های اولویت دار جزیره نوآور قشــم، تکمیل زنجیره ارزش صنایع اولویت دار 
جزیره نوآور قشم به منظور عبور از خام فروشی و تولید محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر و تلاش در راســتای جذب و انتقال فناوری های پیشرفته و نوین به جزیره 
در ســطح ملی و منطقه ای.* ایجاد و توسعه زیرساخت های مورد نیاز زیست بوم 
نوآوری و فناوری جزیره نوآور قشم )مانند علم و فناوری، مراکز نوآوری تخصصی، 

شــتابدهنده ها و سرمایه گذاری خطرپذیر و غیره( با محوریت ظرفیت های موجود 
در جزیره نوآور قشم.* تاســیس صندوق پژوهش و فناوری جزیره نوآوری قشم 
و همچنین صندوق های ســرمایه گذاری جدید)مانند صندوق های سرمایه گذاری 
خطرپذیر شــرکتی و غیــره( برای حمایت از فعالیت هــای فناورانه و خلاقانه در 
جزیره قشــم.* ایجاد فرصت های شــغلی و توانمندســازی نیروی انسانی نخبه، 
مســتعد برتر و تحصیل کرده در جزیره نوآور قشــم و جذب و نگهداشت آنها.در 
این توافق نامه معاونت علمی متعهد شــد تا نسبت به حمایت از تعریف طرح های 
دانش بنیان پیشران و همچنین تشــکیل و راهبری کنسرسیوم های دانش بنیان 
با هدف رفع چالش ها و توســعه زنجیره هــای ارزش بومی و حوزه های اولویت دار 
جزیره نوآور قشــم -شناسایی و حمایت از شــرکت های دانش بنیان و واحدهای 
فنــاور بــا توجه به نیازهای موجــود در جزیره نوآور قشــم و حمایت از ایجاد و 
توسعه زیرســاخت های مورد نیاز زیست بوم نوآوری و فناوری جزیره نوآور قشم 
اقدام کند.اولویت دهی و تسهیلگری در اســتفاده از ابزارهای قانون جهش تولید 
دانش بنیان و قانون حمایت از شــرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاری سازی 
نوآوری هــا و اختراعات با هدف توســعه شــرکت ها و فعالیت های دانش بنیان در 
جزیــره نوآور قشــم -حمایت از ایجاد و توســعه فرهنگ اقتصــاد دانش بنیان و 
توانمندســازی فعالان علمی، فناوری و صنعتی جزیره نوآور قشــم در این حوزه، 
حمایت از شــکل گیری و رشد کسب و کارهای نوپای دانش بنیان و فناور جدید 
با مشــارکت ارکان زیست بوم )شتاب دهنده، مرکز رشــد، کارخانه نوآوری و...( 
از دیگر تعهدات معاونت علمی به شــمار می رود.ســازمان منطقه آزاد قشــم نیز 
متعهد شــد تا نسبت به شناســایی زنجیره های ارزش بومی جزیره قشم با تمرکز 
بر فرصت هــا و مزیت های بومی آن و همچنین شناســایی نیازهای صنایع فعال 
در آن به منظور توســعه زنجیره های ارزش و تعیین موضوعات اولویت دار جزیره 
نوآوری قشــم، حمایت از تعریف طرح های دانش بنیان پیشــران برای اســتفاده 
از ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان در راســتای بهره گیــری از فرصت ها و 
مزیت های بومی جزیره نوآور قشــم و حل نیاز صنایع فعال در آن و اولویت دهی 
اختصاص منابع جزیره نوآور قشم و اختیارات سازمان منطقه آزاد به شرکت های 
دانش بنیــان و فناور در راســتای تقویت فعالیت های دانش بنیان و حل مســائل 
بومــی جزیره نوآور قشــم )موضوع بند الف ماده ۱۲ قانــون جهش تولید دانش 
بنیــان( - اختصاص کمک هــای فنی و اعتباری از محل دارایی های ســرمایه ای 
جزیره نوآور قشــم برای تاســیس صندوق غیردولتی پژوهــش و فناوری جزیره 

نوآور قشــم)موضوع بند ت ماده ۱۲ قانون جهش تولید دانش بنیان( اقدام کند.
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به گزارش خبرنگار مهر، آیت الله »ســید ابراهیم رییســی« رییس جمهور امروز در مراسم جشن »دختران آرمانی«، ضمن تبریک این روز اظهار کرد: دختران 
حقیقتاً معلمان، استادان دانشگاه، صاحبان اندیشه برای جامعه و آینده سازان کشور هستند. دختران سرمایه بزرگ برای شهر و کشور هستند و ما قدر دختران 
را می دانیم.وی ادامه داد: دختر هدیه خداوند است. دختران هدیه الهی برای خانواده، شهر و دیار هستند. نگاه ابزاری به زن و دختر را قبول نداریم، نگاهی که 
می خواهد زن را از جامعه و نقش آفرینی جدا کند را قبول نداریم و منزوی کردن زنان را قبول نداریم.آیت الله رییسی در ادامه اظهار کرد: ما نهَ نگاه مغرب زمین 

را در مورد زن و دختر قبول داریم که یک نگاه ابزاری است و نه آن نگاهی که می خواهد زن را از جامعه و نقش آفرینی در آن جدا کند.
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نگاهی که میخواهد زن را از نقش آفرینی در جامعه جدا کند قبول نداریم
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بررسی بازه ۱۰ ساله پژوهش های بازرگانی نشان می دهد

سهم افزایش قیمت ارز در نرخ 
تورم چقدر است؟

بر اســاس گزارش موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی، از متوســط 
تورم ۲۷.۱ درصدی در دوره ۱۴۰۲ - ۱۳۹۲، حدود ۵۵ درصد آن ناشــی از 
نقدینگی و ۳۵ درصد آن ناشی از نرخ ارز بوده و دلایل اصلی تورم در اقتصاد 
ایران را باید در رشد نقدینگی و رشد نرخ ارز جستجو کرد.به گزارش ایسنا، 
موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی، وابسته به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، در گزارشی تحت عنوان »سهم عوامل کلیدی موثر بر تورم و نهادهای 
متولی« عوامل اصلی ایجاد تورم و ســهم هر یک از آن ها و ســهم نهادهای 
مختلف در ایجاد و کنترل تورم را بررســی کرده است.بر اساس این گزارش، 
بررسی روند تاریخی طی دهه های اخیر نشان می دهد سه عامل اصلی ایجاد 
تورم در اقتصاد ایران شــامل رشد نقدینگی، نرخ ارز و تولید ناخالص داخلی 
اســت؛ به طوری که هر ۱۰ درصد افزایش نقدینگی، نرخ ارز و تولید ناخالص 
داخلی به ترتیب ۵، ۴ و منفی پنج درصد تورم ایجاد خواهد کرد. بنابراین از 
متوســط تورم ۲۷.۱ درصدی در دوره ۱۴۰۲ - ۱۳۹۲، حدود ۵۵ درصد آن 
ناشی از نقدینگی و ۳۵ درصد آن ناشی از نرخ ارز بوده و دلایل اصلی تورم در 
اقتصاد ایران را باید در رشد نقدینگی و رشد نرخ ارز جستجو کرد.همچنین 
تحلیل روند تورم و زیرگروه های آن طی دوره ۱۴۰۲-۱۳۹۲ نشــان می دهد 
که از متوســط تورم ۲۷.۱ درصدی طی این دوره، گروه »خوراکی ها« ۱۰.۹ 
واحد درصد، »مســکن« ۶.۴ واحد درصد و »حمل و نقل« ۲.۵ واحد درصد 
از تورم )مجموعاً ۲۰ واحد درصد( را به خود اختصاص داده اند. بنابراین ســه 
گروه خوراکی ها، مســکن و حمل و نقل، سهم حدود ۷۳.۴ درصدی از تورم 
کل این دوره را دارند.بررسی سهم زیرگروه های اصلی از تورم کل سال ۱۴۰۲ 
نیز نشان می دهد گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها سهم ۱۳.۹ واحد درصد از 
تورم ۴۰.۷ درصدی را به خــود اختصاص داده اند. در میان اقلام خوراکی ها 
و آشــامیدنی ها میوه و خشکبار با ســهم ۱.۸ واحد درصدی و گوشت قرمز 
و ســفید و فرآورده های آن با ســهم ۶ واحد درصدی بیشترین سهم را در 
تورم این گروه داشــته اند. در رتبه های بعدی گروه های »مسکن، آب، برق، 
گاز و ســایر ســوخت ها« و »حمل و نقل« به ترتیب با ســهم ۱۲.۹ و ۳.۵ 
واحد درصــدی از تورم ۴۰.۷ درصدی قرار دارند. در مجموع ســه زیرگروه 
»خوراکی ها«، »مســکن« و »حمل و نقل« در سال ۱۴۰۲ سهم ۲۹.۲ واحد 
درصــدی از تورم ۴۰.۷ درصدی را به خود اختصاص داده اند؛ بنابراین حدود 
۷۱.۷ درصد از تورم ســال ۱۴۰۲ مربوط به این ســه گروه بوده است.سهم 
۳۹ درصدی وزارت جهاد در تورم در بخش دیگری از این گزارش به ســهم 
وزارتخانه های مختلف در تورم پرداخته شده است. در دوره ۱۴۰۲ - ۱۳۹۲ 
بیشترین تورم مرتبط با سه گروه خوراکی ها، مسکن و حمل و نقل بوده که 
عمدتا مرتبط با وزارتخانه های جهاد کشاورزی و راه و شهرسازی هستند. بر 
این اســاس طی دوره ۱۴۰۲ - ۱۳۹۲ از تورم ۱۰۰ درصدی به طور متوسط 
وزارت جهاد کشــاورزی سهم ۳۹ درصدی، وزارت راه و شهرسازی سهم ۳۳ 
درصدی و وزارت صمت ســهم ۱۸ درصدی را از تورم کل به خود اختصاص 
داده اند.از طرف دیگر عوامل موثر بر اقتصاد ایران شــامل نقدینگی و نرخ ارز 
بوده که عمدتاً در حیطه وظایف بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی 
قرار دارند. این دو متغیر دارای ســهم مسلط حدود ۹۰ درصدی از تورم در 

اقتصاد ایران هستند.

ورود مجلس به مسئله واردات 
نهاده های کشاورزی

رئیس کمیسیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس از 
پیگیری جدید مســاله توقف واردات نهاده های کشاورزی شامل بذر، سم و 
کــود خبر داد، مســاله ای که طی نامه ای به رئیس مجلس نیز اعلام شــده 
تا در جلســه سران قوا مطرح شــود.به گزارش ایسنا، در نشست نمایندگان 
بخش خصوصی حوزه کشاورزی با مقامات وزارت جهاد کشاورزی با موضوع 
توقف چند ماهه ثبت سفارش و تخصیص ارز برای واردات سم و کود، رئیس 
کمیسیون کشاورزی مجلس تاکید کرد که این مساله باید به زودی حل شود 
وگرنه مجلس از جایگاه نظارتی خود این مساله را به صورت قانونی پیگیری 
جدی خواهد کرد.محمدجواد عســگری - رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، 
منابع طبیعی و محیط زیست مجلس - با اشاره به اینکه بارندگی های صورت 
گرفته احتمالاً وضعیت مطلوبی را در تولید محصولات کشاورزی رقم خواهد 
زد، افزود: مساله این اســت که به دلیل افزایش سطح رطوبت، بیماری های 
مرتبط بــا نباتات افزایش یافته و چنانچه به موقع با آفت ها مبارزه نشــود، 
بیماری اپیدمی شــده و خسارت های بسیاری به کشاورزان وارد خواهد کرد.

او در حاشــیه نشست کمیسیون کشــاورزی و صنایع تبدیلی اتاق تهران با 
قائم مقــام و معاون بازرگانی وزارت جهادکشــاورزی، گفــت: واردکنندگان 
نهاده های کشــاورزی از جمله در حوزه واردات سموم و کود گله مند هستند 
که برخی دســتگاه های متولی از جمله بانک مرکزی، همکاری لازم را با آنها 
نداشته اند. بر این اساس در روزهای گذشته، جلسه ای با محوریت کمیسیون 
کشاورزی مجلس برگزار و مقرر شــد که همه دستگاه های متولی از جمله 
وزارت جهاد کشــاورزی، بانک مرکزی و اتحادیه ها با هماهنگی یکدیگر این 
مساله را رفع کنند. با وجود این توافق ظاهراً برخی دستگاه ها همکاری لازم 
را نداشته اند.عسگری ادامه داد: پیرو جلسه ای که در کمیسیون مجلس برگزار 
شد، مکاتبه ای با رئیس مجلس صورت گرفت و مقرر شد که ایشان در جلسه 
ســران قوا این موضوع را مطرح کنند تا ارز مورد نیاز برای واردات ســموم با 
کیفیت و  تامین شود و در اختیار تولیدکنندگان بخش کشاورزی قرار گیرد.

او ادامه داد: اگر تا روز شــنبه این مســاله حل وفصل نشود، در روز یکشنبه 
در مجلس جلســه ای برگزار کرده و مبتنی بر جایگاه نظارتی خود علاوه بر 

پیگیری این موضوع، برخورد قانونی هم خواهیم کرد.

گزیده خبر

قشم به جزیره نوآور کشور تبدیل می شود

رئیسی در گفت وگوی زنده تلویزیونی:

عملیات »وعده صادق« جلوه روشنی از عقلانیت انقلابی بود

معــاون علمی رئیس جمهور در رویداد مانوین تاکید کرد

نقش چشمگیر شرکت های خلاق در 
پیشگیری از شکاف های اقتصادی

دو سایت جدید تراکتورسازی در خارج از 
کشور راه اندازی می شود

معــاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور با تاکید بر حفظ جایگاه شــرکت های 
خلاق گفت: این حوزه در حل مســائل اجتماعی بسیار چشــمگیر است و مهمترین ابزار پیشگیری 
از شــکاف های اقتصادی و فرهنگی و طبقاتی، نوآوری اجتماعی است و باید این حوزه مورد حمایت 
قرار گیرد.به گزارش ایســنا، رویداد ملی صنایع خلاق »مانوین« به همت ستاد توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و با حضور جمعی از 

مدیران دولتی و برخی فعالان زیســت بوم اقتصاد خلاق و جامعه نخبگانی.....

افزایش ۴۶ درصدی استفاده از کارت 
سوخت شخصی در پمپ های بنزین

استاندار مرکزی:

توسعه صنعت ریلی از راهکارهای رفع ناترازی انرژی 
است

گرانی بنزین عامل خرید خودروهای برقی 
می شود؟
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گزیده خبر

قالیباف: سازمان هلال احمر 
خدمات بی نظیری در دوران جنگ 

ارائه کرد

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: 
ســازمان هلال احمــر در دوران جنگ 
با همکاری صلیب ســرخ در راســتای 
شناسایی مفقودین جنگ گام برداشت 
و در پــس از دوران جنــگ در ارائــه 
خدمات به آزادگان خوش درخشــید.

به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در 
همایش روسای شعب هلال احمر سراسر کشور به مناسبت روز جهانی هلال احمر 
و صلیب سرخ بیان کرد: یکی از نقش های بی بدیل هلال احمر در دوران جنگ این 
بود که با همکاری صلیب سرخ وضعیت عزیزانی که در دوران جنگ مفقود می شدند 
و خانواده  آنها از آنها مطلع نبود و نمی دانستند که فرزندان آنها و یا پدران آنها کجا 
هستند را پیگیری می کرد. بعد از دو سال نامه ای از این افراد به دست خانواده های 
آنها می رسید. این از کارهای برجسته هلال احمر بود. هلال احمر هم در دوران جنگ 
با مجاهدت هایی که داشــت و هم پس از دوران جنگ در رســیدگی به آزادگان و 
ارائه خدمات به آنها خوش درخشــید. یکی از افتخارات بی نظیر سازمان هلال احمر 
این اقدامــات بود. نباید از ذکر و یاد آنها غفلت کنیم.قالیباف در ادامه تصریح کرد: 
امیرالمومنین علی )ع( می فرمایند اگر یک خدمت و یک فعالیتی را انجام می دهید 
این ســه ویژگی را سرلوحه کار خود قرار دهید. اگر می خواهید فعالیت شما روز به 
روز گسترده تر شود و موثرتر واقع شود باید به این سه نکته توجه کنید. اول کوچک 
شمردن خدمت تا زمانی که خداوند آن را بزرگ کند، دوم پنهان داشتن آن تا زمانی 
که خداوند آن را آشــکار کند و ســوم شتاب در برآوردن نیاز حاجت مندان. این امر 
برخاســته از مکتب قرآنی و اهل بیت ما است که همان جهت گیری الهی و اخلاقی 
در خدمت به مردم است و از افتخارات نظام جمهوری اسلامی ایران است. بی شک 
عزیزترین افراد کسانی هســتند که با این روحیه کار خود را انجام می دهند.رئیس 
مجلس شورای اســلامی ادامه داد: ما عظمت کار و اثرگذاری کار عزیزان در حوزه 
هلال احمر به ویژه جوانان را که بدون هیچ چشمداشــتی در این ســازمان خدمت 
می کنند را درک می کنیم. این ســازمان کاملا مردمی بوده و از دل مردم برخاسته 
است، ما هم در مجلس شورای اسلامی وظیفه خود را نسبت به این عزیزان می دانیم 
و به یکایک آنها افتخار می کنیم.قالیباف گفت: ان شــاءالله همه مجموعه های کشور 
ظرفیت های خود را در اختیار این ســازمان قرار دهند ما هم در بودجه و در برنامه 
هفتم توسعه در تلاش هستیم تا بتوانیم به این سازمان کمک کنیم تا در پایان برنامه 
هفتم توسعه بتواند در رتبه اول هلال احمر در سطح جهانی هم از بعد سرعت و هم 
از بعد دقت قرار گرفته و وظایف خود را انجام دهد. ما در مجلس شــورای اسلامی 
نیز به همراه فراکســیون هلال احمر در کنار شما هستیم.وی ادامه داد: یک نکته ای 
که می خواهم به مسئولان عزیز این سازمان بگویم این است که هرگز از ظرفیت ها و 
فناوری های سخت افزاری برای بهبود و اثرگذاری بیشتر در این سازمان غفلت نکنند، 
توجه به فناوری های اجتماعی در کنار فناوری های سخت و زیرساختی در مجموعه 
هلال احمر امری بسیار مهم و کلیدی است. امیدوارم از ظرفیت فناوری های اجتماعی 
و نیروهای خلاق و توانمند در این حوزه غافل نشــویم تا بتوانیم کار را اثرگذارتر با 
کمترین هزینه و بیشترین خروجی پیش ببریم. برای همه شما عزیزان در سازمان 

هلال احمر آرزوی سلامتی و موفقیت روز افزون دارم.

امیرعبداللهیان: در مسیر بازگشت 
روابط عادی دیپلماتیک بین ایران 

و مصر هستیم
وزیــر امور خارجه با اعلام اینکه گفت وگوهــای خیلی خوبی با وزیر امور خارجه 
مصر داشــتم، تاکید کرد که در مســیر تدوین نقشــه راه برای برگشت به روابط 
عادی دیپلماتیک بین دو کشور هستیم.به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان 
در حاشــیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، با اشــاره به ســفر رئیس 
ســازمان انرژی اتمی به ایران گفت: سفر آقای گروسی را مثبت ارزیابی می کنم. 
ایده هــای مهمی برای همکاری نیرومندتر ایران و ســازمان مطرح شــد. تلاش 
می کنم دو مســئله باقی مانده در مسیر همکاری های فنی و نه فشارهای سیاسی 
بیرونی حل شــودوی در واکنش به احتمال آتش بس غزه اظهارکرد: تماس های 
فشــرده ای غربی ها به ویژه متحدان در حوزه اروپا با ایران داشــتند. درخواست 
اول شان خویشــتن داری جمهوری اسلامی ایران و پاسخ ندادن به اقدامات رژیم 
صهیونیستی بود که محکم گفتیم »حتما به رژیم اسراییل پاسخ داده می شود.« 
دو روز مانده به شــروع عملیات ایران، درخواســت غربی از مــا این بود که اگر 
می خواهیــم بزنید، محکم نزنید و ســعی کنید شــدت عملیات تان کاهش پیدا 
کندامیرعبداللهیان ادامه داد: جمهوری اســلامی ایــران خود تصمیم گرفت که 
چگونه بزند، از چه نقطه ای و در چه زمانی عملیات کند و اجازه نداد تحت تاثیر 
دیگران قرار بگیرد اما در عین حال به طرف آمریکایی و غربی گفتیم ریشــه در 
حــل بحران غزه اســت. باید تمرکز بر این موضوع پیــدا کنیم.وزیر امور خارجه 
متذکر شــد: توافق نانوشــته ای با طرفهای غربی برای تمرکز بر آتش بس در غزه 
داشــتیم. غربی ها به ما گفتند در این مســیر حرکت خواهند شد که امروز آثار 
مثبتی در این رابطه شــاهدیم. حمــاس در چارچوب اصول خودش و در طرحی 
واقع بینانه پاســخ ابتکار مصر و قطر را داده اســت.وی متذکر شد: تصور می کنم 
اگر آمریکایی و غربی ها به وعده های شان عمل کنند و نسبت به آتش بس در این 
مرحله پایبند باشند، همه چیز برای برقراری آتش بس پایدار و حل مسئله فراهم 
اســت اما نتانیاهو و اندک افراد افراطی در آن ســوی این معادله همه تلاش شان 
را بــرای تداوم جنگ به کار می برند چرا کــه آتش بس می تواند به معنای بحران 
جدید در داخل سرزمین های اشغالی باشــد.امیرعبداللهیان در بخش دیگری از 
سخنانش با توضیح آخرین اقدامات انجام شده برای برقراری رابطه با مصر، گفت: 
گفت وگوهــای خیلی خوبی با وزیر امور خارجه مصر داشــتم. در مســیر تدوین 
نقشــه راه برای برگشــت به روابط عادی دیپلماتیک بین دو کشور هستیم.وزیر 
امور خارجه ایران با اشــاره به همکاری کشورهای همسایه در مسئله غزه، گفت: 
با همســایگان روابط قوی داریم البته دو روز قبل از شروع عملیات به کشورهایی 
که آمریکا در آنجا پایگاه داشت و همچنین به طرف آمریکایی اعلام کردیم هدف 
ایران همســایه ها یا آمریکایی ها نیستند، بلکه تنبیه رژیم اسراییل به دلیل اقدام 
گســتاخانه و خلاف مقررات بین المللی و کنوانســیون وین  در حمله به سفارت 

ایران در دمشق است.

رئیسی در گفت وگوی زنده تلویزیونی:

عملیات »وعده صادق« جلوه روشنی از عقلانیت انقلابی بود
رئیس جمهور گفت: »وعده صادق« جلوه روشــنی از عقلانیت انقلاب و احساس غرور ملی 
بود که از نقاط عطف اجماع ســاز همه جریان ها و با هر سلیقه ای شد.به گزارش خبرنگار 
مهر، حجت الاســلام سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور امشب )سه شنبه ۱۸ اردیبهشت 
مــاه( در دهمیــن گفت وگوی زنده تلویزیونی با مردم درباره آثــار و تبعات عملیات وعده 
صادق، گفت: ابعاد عملیات وعده صادق باید در نشســت های مختلف، رسانه ملی، محافل 
علمی و پژوهشــی و محافل سیاســی و امنیتی پرداخته شود.وی تاکید کرد: وعده صادق 
احســاس غرور ملی بود و در کشــور ما حقیقتاً از نقاط عطف اجماع ساز همه مردم عزیز 

ما و همه جریان ها و صاحبان اندیشــه و تفکر با هر سلیقه بود. این کار را همه ستودند.
رئیس جمهور تصریح کرد: پیشــینه این کار به جنایت ها و نســل کشی و کودک کشی و 
جنایت علیه بشــریت رژیم صهیونیســتی در غزه باز می گردد.وی ادامه داد: غزه حقیقتاً 
تابلویی است که در آن هم جلوه نورانیت، مقاومت، ایستادگی، صبر و دلدادگی به خداوند 
را از مردم مقاوم، مقتدر و مظلوم غزه می توان مشــاهده کرد و هم صفحه سیاه و ظلمانی 

اســت که اوج بی رحمی، جنایت، نسل کشی و کودک کشی را نشان می دهد.
امــروز حق خواهی را در جای جای دنیا می بینیم رئیســی تاکید کــرد: به نظر ما و همه 
کارشناسان و صاحب نظران سیاسی علی رغم گذشت ۷ ماه، پیروز این میدان مردم مقاوم 
فلســطین و شکست خورده آن رژیم صهیونیســتی و حامیان رژیم صهیونیستی هستند.

رئیسی بیان کرد: امروز هم شاهد هستیم که حماس با انعطاف آتش بس را می پذیرد، اما 
رژیم صهیونیســتی همچنان به کودک کشی و نسل کشــی ادامه می دهد که این شرمی 
برای حامیان رژیم صهیونیســتی است که باید جلوی همه مردم دنیا سرافکنده باشند که 
امروز حق خواهی و عدالت خواهی و حمایت از فلســطین نه فقط در دانشگاه ها و در غرب 
عالم، بلکه در جای جای دنیا امروز فریاد حق طلبی و عدالت خواهی را می بینیم و شاهد 
استیصال رژیم صهیونیستی هستیم.عملیات وعده صادق جلوه روشنی از عقلانیت انقلابی 
بودوی با اشــاره به اســتیصال رژیم صهیونیستی در مسئله غزه، اظهار کرد: این استیصال 
به معنای شکســت است و یکی از جلوه های این استیصال زدن سفارت جمهوری اسلامی 
ایران برخلاف همه قوانین و مقررات در دمشــق بود.رئیس جمهور تاکید کرد: پس از این 
موضوع رهبر معظم انقلاب اعلام کردند که رژیم صهیونیســتی تنبیه خواهند شــد و این 
وعده ای که دادند که رژیم صهیونیســتی تنبیه شــود، این وعده به دســت رزمندگان ما 
تحقق پیدا کرد.ایران قوی می تواند ســایه جنگ را از سر کشور برداردرئیس قوه مجریه با 
بیان اینکه عملیات وعده صادق جلوه روشنی از عقلانیت انقلابی بود، گفت: عملیات وعده 
صادق جلوه زیبایی بود از همکاری میدان، دیپلماســی و رســانه و همچنین همه؛ یعنی 
جلوه این عملیات، همکاری همه بخش ها را به نمایش گذاشت و ثابت کرد که ایران قوی 
می تواند ســایه جنگ را از سر کشــور بردارد.وی تاکید کرد: به واقع این جلوه ایران قوی 
است که می تواند گزینه نظامی را از روی میز حذف کند. البته ما همواره اعلام کردیم که 
ایــن عقلانیت می تواند در همه عرصه ها کار را پیش ببرد.رئیس جمهور تاکید کرد: ما یک 
گفتمان عقلانیت انقلابی داریم در مقابل دیپلماسی التماسی؛ این گفتمان، گفتمانی است 
که جواب می دهد و تاکنون معلوم شــده این گفتمان می تواند گفتمانی برتر باشــد.رئیس 
قوه مجریه با اشــاره به شــروع به کار دولت و شکل گیری اپیدمی کرونا، اظهار کرد: ما در 
ابتــدای کار دولت با بیماری کرونا مواجه بودیــم که ۷۰۰ خانواده را داغدار کرد؛ باید در 
این شرایط چه می کردیم؟ آن زمان برخی تصور می کردند که با یک یا چند تماس تلفنی 
می شــود مگر مشــکل را حل کرد. در آن زمان به نظر ما رســید که یکــی از جلوه های 
عقلانیت انقلابی همین رفع مشــکل واکســن برای بیماران کرونا اســت.وی متذکر شد: 
همچنین یکی از جلوه های آن عقلانیت، عضویت در بریکس و شانگهای بود و همین طور 
یکــی از جلوه های این عقلانیت موضوع عملیات وعده صادق بود.رئیس جمهور در ادامه با 
بیان اینکه ان شــاالله یکی دیگر از جلوه های این عقلانیت انقلابی رونق اقتصادی در کشور 
خواهد بــود، گفت: ما معتقدیم این نگاه جواب می دهد؛ آنچــه در دولت اتفاق افتاد یک 
تغییر و یک رویکرد دیگری بود که در مقابل آن نگاهی که نگاه دیپلماسی التماسی باشد، 
قــرار گرفت. ما معتقدیم نگاه اینگونه همان گفتمانی اســت که امام، رهبری و مردم از ما 
انتظار دارند.رئیس جمهور با بیان اینکه ایران کشــور قدرتمندی اســت، اظهار کرد: این 
کشور داشــته های زیادی دارد؛ امروز به حمدالله با جلوه ای که جمهوری اسلامی ایران با 
وعــده صادق و ایــن عملیات بزرگ انجام داد، فکر می کنیم هم ســایه جنگ از کشــور 
برداشــته شــده؛ خلاف اینکه برخی فکر می کردند می توان با موشــک معامله کرد، لذا با 
همین قدرت سایه جنگ از کشور برداشته شد.وی ادامه داد: همچنین سرریز و جلوه های 
همین مســئله را می توان در مسائل اقتصادی و کارهای دیگر هم دید. لذا با همین اقتدار 
و اتکا به داشــته های کشور بســیاری از کارهای دیگر را می توان دنبال کرد لذا این خود 
یکی از جلوه های موفقی اســت که در کشــور جــواب داد و می توانــد در کارهای دیگر 
مشــکلات را حل کرد و کار را پیش برد.رئیس جمهور با بیان اینکه عملیات وعده صادق 
یک نقطه اقتدار برای کشــور رقم زد، ادامه داد: عملیات وعده صادق نشــان داد که ایران 
اسلامی در موضع اقتدار قرار دارد و این اقتدار آثارش را در حوزه های دیگر نظیر اقتصادی 
و اجتماعی نیز نشان خواهد داد. وی با بیان اینکه اگر ما در زمان مناسب تصمیم مناسبی 
را اتخاذ کردیم و درســت عمل کردیم این حتماً نتایج خوبی در پی خواهد داشــت، ادامه 
داد: این مســئله حتماً می تواند در حوزه های دیگر هم زمینه رفع مشکلات، اجماع سازی 
و غرور ملی را به دنبال داشته باشد.شعاری که مردم ایران سر می دادند امروز شعار مردم 
خود آمریکا شــده استرئیسی در پاسخ به این ســوال که راه حل مشکلات کشور موشک 
اســت یا مذاکره، افزود: بارها اعلام کردیم ایران برای کشورهایی که بخواهند با ما روابط 
خوبی داشــته باشند آماده است و ما آمادگی داریم دست همه را به گرمی بفشاریم. البته 
دشــمن همانند ۴۵ سال گذشته ایران هراســی می کند.وی ادامه داد: همان شعاری که 
مردم ایران ســر می دادند امروز شعار مردم خود آمریکا شده است و این نشان داد موضع 
ایران در قبال غزه و فلســطین درســت اســت.رئیس جمهور تصریح کــرد: در دیدار با 
مســؤولان اقلیم، آنها معتقد بودند کار شــهید ســلیمانی در مبارزه با داعش هیچگاه از 
خاطره مردم اقلیم نخواهد رفت.میز مذاکره را هیچگاه ترک نکرده ایم رئیســی گفت: پیام 
وعده صادق این اســت کسانی که در مقابل ایران بایستند ما هم ایستادگی خواهیم کرد. 
مــا میز مذاکره را هیچگاه ترک نکرده ایم. آمریکا عهدشــکنی کرده اســت.وی ادامه داد: 
موشــک جواب موشک است.شاهد ساخت ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار مسکن در کشور هستیم 
رئیس جمهور با اشــاره به ساخت مسکن در دولت سیزدهم، بیان کرد: ۴ میلیون مسکن 
نیاز کشــور و تاکید قانون اســت. وعده ای را که مردم دادیم را آغاز کردیم و امروز شاهد 
ســاخت ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار مسکن در کشور هستیم. مسکن روستایی در کشور فعال 
اســت. در حوزه مددجویان ۱۰۰ هزار مسکن تحویل آنها شــده است. کارگاه های تولید 
مسکن در سراسر کشور فعال است. وی عنوان کرد: از وعده های دولت که به دنبال تحقق 
آن هســتیم، ساخت مسکن اســت. به خانواده ها و جوانان وعده می دهم که این کار انجام 
خواهد شد. باید آن علت هایی که تورم ایجاد می کند را از بین بردرئیسی در پاسخ به این 
ســوال که مسئولان از کاهش رشــد نرخ تورم خبر می دهند اما چرا برای مردم محسوس 
نیســت، گفت: باید آن علت هایی که تــورم ایجاد می کند را از بین برد. از ابتدای دولت با 
تورم ۶۰ درصد وارد کار شــدیم. اولین چیزی که تورم ایجاد می کند کسری بودجه است 
و دولت تلاش کرد کســری بودجه نداشته باشد لذا در شش ماه اول ۱۴۰۰ تلاش کردیم 
کســری بودجه نداشته باشــیم و سعی کردیم ۴۸۰ هزار میلیارد را نه با استقراض و چاپ 
پــول بلکه بــا ایجاد درآمد جبران کنیم. وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ نیز منابع و 
مصارف بودجه همخوانی داشت. از دوســتان در مجلس خواهش کردیم هزینه ها افزایش 
پیدا نکند.رشــد نقدینگی ۲۲ درصد اســت رئیس جمهور گفت: دوم مساله مهمی که بر 
تورم اثر دارد رشــد نقدینگی است. وقتی دولت را تحویل گرفتیم هدف گذاری کردیم که 
رشــد نقدینگی را کنترل و مهار کنیم. طبق آخرین گزارشــی که از بانک مرکزی گرفتم 
رشــد نقدینگی ۲۲ درصد است. چون تا آخر سال گذشــته ۲۵ درصد بود و الان به این 
مقدار رســیده است. وی افزود: علت سوم نیز مساله ناترازی بانک ها یا اضافه برداشت ها از 

بانک مرکزی است. در این راستا آن موسساتی که انضباط مالی نداشتند را منحل کردیم. 
ما در دولت سعی کردیم مسائلی که منجر به تورم می شود را مهار کنیم اما زمان بر خواهد 
بود. شــاهد توانمندسازی مددجویان کمیته امداد و بهزیستی هستیم وی افزود: همچنین 
تلاش کردیم فشــار بر روی اقشــار کم درآمد و ضعیف وارد نشــود. لذا درآمد مستمری 
بگیران و مددجویان را دو و ســه برابر کردیم. کالا برگ نیز کمک جدی است که ۱۱ قلم 
کالا که مورد نیاز ســفره مردم را تأمین می کند. همچنین شاهد توانمندسازی مددجویان 
کمیته امداد و بهزیســتی هستیم. رئیسی گفت: زنجیره تأمین تا تولید و مصرف باید مورد 
کنترل قرار گیرد. اتحادیه و اقشــار می توانند یکی از همان نقش های مهم مردمی باشــند 
کــه می توانند نظــارت و کنترل کننــد. بنای دولت این اســت ضمن ایجــاد انضباط با 
ســوداگری ها نیز برخورد کند.وی افزود: عدالت امری اســت که شاید بعد از توحید هیچ 
موضوعی آنقدر مورد تاکید در فرهنگ دینی ما قرار نگرفته اســت و به نحوی است که در 
حکومت امیرالمومنیــن حضرت تاکید فرمودند محوریــت و مأموریت من اجرای عدالت 
است. ما اولین بوجه ای که تقدیم مجلس کردیم بنا بود که بودجه را به نحوی توزیع کنیم 
بر اســاس آمایش ســرزمینی باشــد. ظرفیت ها در کشــور در اختیار بخش هایی که نیاز 
بیشــتری دارند و کمتر مورد توجه قرار گرفته اســت، قرار گیرد.ســاختارهای فسادزا را 
اصــلاح می کنیم رئیس جمهور گفت: باید امکانات برای بخشــی فراهم شــود که تاکنون 
کمتر برخوردار بوده است. اگر بخواهیم عدالت را تعریف کنیم و کاری که عدالت را نقض 
می کند، فســاد اســت. اگر عدالت از یک جایی رخت بربندد جای آن را فساد می گیرد. از 
همان اول اعلام کردیم که ســاختارهای فســادزا را اصلاح می کنیم. وی افزود: معتقدیم 
دولت ما باید دولت عمل و اجرا باشــد. بیش از یک میلیون مجوز صادر شده است که در 
ســامانه به ثبت رســیده اســت. همه باید بدانند ابر بدهکاران بانکی چه کسانی هستند. 
کارهایی که در این دولت انجام شده است و توانسته ایم در راستای شفاف سازی گام های 
خوبی را بردارد. رئیســی گفت: اولین بار است که بعد از ۴۵ سال در دولت اتفاق می افتد 
زیرا من به بازرسی ریاست جمهوری مأموریت دادم در راستای مبارزه با فساد بتواند اصل 
۱۲۷ قانون اساسی را کاملًا اجرا کند. وی افزود: مرکز ارتباطات مردمی که درست کردیم 
تا الان ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار ارتباط با آن بوده اســت. ما گفتیم که دولت دولت مردمی است 
و شــکل مدیران از مردم هســتند. ۱۰ مدیر برکنار شــدند رئیس جمهور گفت: با کسی 
رودربایســتی نداریم و در همه شوراهای اداری استان ها نیز اعلام کردم. بعضی از استان ها 
با حضور بنده ۲۰ مدیر تشــویق شــدند و ۱۰ مدیر نیز برکنار شدند. وی ادامه داد: امروز 
دولت خود مدعی اســت و آن گشت ارشاد مدیران که قول داده بودیم را عملیاتی کردیم 
به گونه ای که در تهران، وزارتخانه ها و در سراسر کشور این گشت ارشاد پیگیری می شود. 
بازرســان در دستگاه ها حضور می یابند و تذکرات لازم را می دهند و در صورت لزوم افراد 
را تغییر داده و جابجا می کنند. حجت الاســلام رئیســی اظهار کــرد: در این رابطه خط 
قرمــزی نداریم. بنده با مردم ارتباط دارم و حزب و جریــان خاصی را ندارم چون دولت 
مردمی هســتیم. وی تاکید کرد: البته اگر کسی برکنار شده است به منزله آن نیست که 
فساد داشته اســت بلکه احساس شده است که آن فرد در جای دیگر بهتر می تواند نقش 
ایفا کند و بنده عرض کردم که به هر دلیلی اگر کسی ناکارآمدی دارد باید او جابجا شود 
تــا دولت تحول بتواند تحول را اجرا کند. رئیس قــوه اجرایی در خصوص حوزه فرهنگی 
کشور و ایجاد نشاط اجتماعی در جامعه اظهار کرد: عدالت فرهنگی و میزان کتابخانه های 
ما در مناطق غیر برخوردار ایجاد شــده اســت. ایجاد کتابخانه ها، کارهای فرهنگی، ایجاد 
ســالن ها در سراســر کشور که میزان آن چند برابر بوده اســت، از این جمله است. وی با 
اشاره به نمایشــگاه کتاب افزود: در خصوص نمایشگاه کتاب در سال گذشته یک میلیون 
و ششــصد هزار جلد کتاب از طرف روستاها اعلام نیاز شده است که برای آنها ارسال شد 
و در توزیع کتاب میان روستا و شهرستان و تهران فرقی وجود ندارد. رئیس جمهور ادامه 
داد: در جهت نشاط اجتماعی باید گفت که ۲۵ میلیون نفر در سال گذشته در رویدادهای 
فرهنگی از جمله نمایشــگاه های قرآن، در سینماها، مراکز مختلف ورزش های و فرهنگی 
حضور پررنگی داشــتند که همه اینها جلوه هایی نشاط اجتماعی است.رئیس قوه اجرایی 
اذعان کرد: قطعاً مردم مشــکل دارند اما حضــور ۹ میلیون زائر در کنار جوار مرقد مطهر 
امام رضا علیه الســلام که در عید و بعد از عید صورت گرفته نشــان از نشاط مردم دارد و 
دولت برای ایجاد نشــاط اجتماعی به ویژه در نســل جوان خانم ها و آقایان و دختران و 
پســران گام های بیشــتری را برخواهد داشــت و از برنامه های دولت برای افزایش نشاط 
اجتماعی این اســت که تلاش بیشتری بکند و حتماً اقدامات لازم به ثمر خواهد نشست.

رئیــس جمهور در خصــوص موضوع حجاب و عفــاف و برخی گلایه هــای مردم در این 
خصوص اظهار کرد: خوشــبختانه زنان کشور ما در طول تاریخ همواره نسبت به عفت حیا 
و حجــاب پایبند بوده اند و این پایبندی به ارزش ها همواره زبان زد بوده اســت. موضوع 
حجاب و عفاف وظیفه شرعی و هم وظیفه قانونی است و قانون نسبت به آن صراحت دارد 
و اگر افرادی نســبت به مسائل شــرعی توجه لازم را ندارند اما همه باید به قانون پایبند 
باشــند. توجه دولت هم به آن است که به مســائل قانونی توجه شود، هر چند دشمن به 
دنبــال حیا زدایی از جامعه ماســت ولی مردم متدین جامعه ما اجــازه نخواهند داد که 
دشــمن به هدفش برسد.دشــمن به دنبال حیازدایی از جامعه ماست رئیس جمهور تاکید 
کرد: معتقدیم دشــمن به دنبال حیازدایی از جامعه ماســت و مــردم اجازه نخواهند داد 
دشــمن به این هدف خود دســت یابد. پایبندی زنان و دختران نسبت به عفاف و حجاب 
ریشه در اعتقادات و باورهای آنان دارد. افرادی با یک برنامه ریزی به دنبال هنجار شکنی 
هستند ضوابط قانونی در این زمینه روشن است. امروز با فضایی که در جامعه وجود دارد 
توجه به حیا و عفاف بیش از پیش مورد توجه اســت. دولت وظیفه قانونی خود را در این 
زمینه باید انجام دهد.حجت الاســلام رئیســی اذعان کرد: اگر در جاهایی کم توجهی یا 
بی توجهی می شــود باید آنها را به این اصل توجه داد، هرچند برخی هستند که به دنبال 
این هســتند که بــا برنامه ریزی با این موضــوع قانونی برخورد کنند کــه طبیعتاً وظیفه 

دســتگاه هایی است که با آنها برخورد لازم را خواهند کرد. همچنین مصوبه ای در شورای 
انقلاب فرهنگی داریم که وظیفه ۲۰ دستگاه برای موضوع حجاب و عفاف در آن مشخص 
شــده است و اگر همه دســتگاه ها وظیفه که در قانون تعیین شده است به آن عمل کنند 
فکر می کنم که انشــالله مشــکلی پیش نخواهد آمد. اساس نهادها در کشور ما رأی مردم 
اســترئیس جمهور در خصوص مرحله دوم انتخابات مجلس اظهار کرد: اســاس نهادها در 
کشور ما رأی مردم است و از افتخارات ما این است که نهادها با رأی مردم شکل می گیرد 
لذا مجلس برای قانونگذاری دارای جایگاه بسیار مهمی است و حتماً مجلس و دولت قوی 
را به دنبال خواهد داشــت لذا شــکل گیری مجلس دوازدهم بسیار مهم است. وی افزود: 
همانطور که مردم در دور اول انتخابات شرکت کردند، در دور دوم شرکت کنند تا انشالله 
با انسجام و وحدت میان مجلس و دولت برای خدمت به رفع مشکلات کشور گام برداریم. 
ضمن انکه همکاری مجلس و دولت بســیار اهمیت دارد، لذا مــن امیدوارم که انتخابات 
میان دوره ای هم باشــکوه برگزار شــود و باید تکلیف را کامل ادا کرد و صرفاً به رأی در 
مرحلــه اول اکتفــا نکرد، بــه خصوص که در شــهر تهران بیش از نیمی از کرســی های 
نمایندگی آن مشــخص نشده است. در برخی از استان ها بیکاری به ۵ درصد رسیده است 
حجت الاســلام رئیســی در خصوص اقدامات دولت برای ایجاد اشــتغال اظهار کرد: در 
ابتدای این دولت گفتم که باید سالی یک میلیون شغل ایجاد کنیم و این نیاز کشور است 
که مانند مســکن باید ایجاد شود، لذا دولت به وعده خود عمل کرده است و در سه سالی 
کــه از عمر دولت می گذرد دولت توانســته هر ســال به وعده خود عمــل کند و این در 
محاســبات وزارت کار صورت گرفته است که این میزان کار ایجاد شده است، به گونه ای 
که در برخی از اســتان ها بیکاری به ۵ درصد رســیده اســت ولی متأسفانه در سه چهار 
اســتان آمار بیکاری بالایی داریم که باید توجه بیشــتری به آن شــود. وی افزود: دولت 
هــزاران کارخانه و کارگاه تعطیل و نیمه تعطیل را راه اندازی کرده اســت، به گونه ای که 
قریب ۹۰۰۰ کارخانه دوچرخه تولید بازگشــته است که جای خرسندی دارد. رئیس قوه 
اجرایی کشــور اذعان کرد: دولت از وعده ای که در بخش اشــتغال داده عقب نیســت به 
طوریکه آمار بیکاری به کانال ۷ درصد رسیده که کاهش یافته است. همچنین برای ایجاد 
زمینه شــغلی خصوصاً برای تحصیل کرده ها و رشــد شرکت های دانش بنیان تلاش شده 
اســت به گونه ای که تعداد شرکت های دانش بنیان از پنج هزار به ۱۰ هزار رسیده است. 
رئیســی تاکید کرد: زمینه برای کار و فعالیت در کشــور فراهم است و صندوق های مالی 
توســعه برای حمایت مالی و حقوقی از بخش های مختلف ایجاد شــده اســت و امیدوارم 
روزی در کشــور داشته باشــیم که اصلًا بیکار نداشته باشــیم. رئیس جمهور با اشاره به 
موضوع تولید نیز گفت: تولید در کشور افزایش یافته است به طوریکه در تولید خودرو به 
یک میلیون و ســیصد و ســی هزار خودرو رسیده ایم. در حوزه کشاورزی رشد ما از منفی 
۶/۵ درصد به رشــد مثبت رسیده اســت. در کالاهای اساسی ۲۲ رشد داشتیم به گونه ای 
که در حوزه های مختلف کشــاورزی، صنعت و معدن کارهای خوبی در دست اقدام است 
که همه نشــانه های این اســت که این دولت، دولت کار و فعالیت اســت. وی اذعان کرد: 
تعاونی ها از بخش های مهمی هســتند که برای افزایش مشارکت مردم می توانند نقش ایفا 
کنند. دلیل عصبانیت دشمن از کشور ما این است که ما پیشرفت می کنیم حجت الاسلام 
رئیســی در بخش دیگر سخنان خود اذعان کرد: بنده از نقد سازنده اما برای آنهایی که به 
آمارهای خارجی بیشــتر توجه دارند باید بگویم که طبق شاخص های صندوق بین المللی 
پول اقتصاد ایران در رشــد اقتصادی و رشــد تولید روند افزایشــی و در بخش تورم روند 
کاهشــی دارد. این در حالی است که در ۱۰ سال گذشــته رشد اقتصادی ما متوسط زیر 
یک درصد بوده اســت اما در سال اول و دوم این دولت رشد بالای ۴ درصد داشتیم و در 
ســال گذشته نیز این عدد به بیش از ۶ درصد رشد رسیده است. رئیس جمهور ادامه داد: 
دلیل عصبانیت دشــمن از کشــور ما این است که ما پیشــرفت می کنیم. وقتی مهمانان 
خارجی از پارک های علم و فناوری کشــورمان دیــدن می کنند می گویند تعجب می کنیم 
کشوری که اینقدر تحریم دارد چگونه این قدر در حال پیشرفت است لذا باید گفت ایران 
قوی اســت که می تواند در مقابل دشــمن ایســتادگی کند و ایران قوی شــامل صنعت، 
کشــاورزی و معدن قوی و در حوزه های مختلف است. ایران قوی می تواند ایران را به دنیا 
نشــان دهد و بنای دولت این است که با کمک مردم و با سیاست هایی که رهبری انقلاب 
اســلامی اعلام کردند که البته برای دولت های مختلف هم بوده اســت و به ما هم اعلام 
کردند، با قوت آنها را اجرا کنیم. در دولت حرکت بزرگی به عنوان وعده صادق ایجاد شده 
اســت وی ادامه داد: همه بخش ها باید کمک کننــد و در دولت حرکت بزرگی به عنوان 
وعده صادق ایجاد شده است و دولت هم خدمتگزار جمهور و همه مردم است و بنده خود 
را به آنها که رأی ندادند احســاس مســئولیت می کنم و خــود را خدمتگزار آنها می دانم. 
کشــور در حال پیشرفت است و جلوه های پیشرفت را می بیند همه کمک کنند تا بتوانیم 
قطار پیشــرفت و سرعت بیشــتری بدهیم و این سعادت آینده روشــنی برای کشورمان 
خواهد داشــت و ما این آینده امیدبخش را می بینیم قطعاً همینطور است که ما به قله به 
تعبیر حضرت آقا به قول نزدیک هســتیم که تعبیر بســیار جامع و درســتی است. رئیس 
جمهور در پایان سخنان خود خطاب به مردم گفت: ما به شما مردم وفاداریم و حتماً این 
دولت صادق الوعده خواهد بود و حتماً خواســت و نیاز شــما و دغدغه شــما موضوع کار 
دولت ماســت و ما آن را دنبال می کنیم، لذا بدانید کــه بنده به دلیل حضورم در محافل 
مختلف از وضع زندگی مردم و از خواســته های جوانان عزیز اطلاع به روز دارم.وی تاکید 
کرد: در کنار یکدیگر و با وحدت می توانیم ادامه راه را با هم داشــته باشــیم همچنان که 
بدانید که شــما ملت، دشــمن را مأیوس و ناامید کردید و بعد از این نیز حضور شــما و 
شــهامت و شجاعت و ایستادگی و مقاومت شــما مردم عزیز می تواند بیشتر از این ایران 
اسلامی را بالنده کند و دولت نیز خود را همواره خدمتگزار شما به ویژه جوانان و دختران 

و پســران می داند و به این خدمتگزاری و نوکری را افتخار خود می دانیم.

ســخنگوی دولت اعلام کرد که تراز تجاری فروردین نسبت به سال های گذشــته افزایش یافته است.به گزارش ایسنا، 
بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیئت دولت اظهار کرد: حجم صادرات و واردات نسبت به سال گذشته افزایش یافته و 
حتی تراز تجاری هم مثبت شده است و امیدواریم با منابع ارزی خوب امسال را پیش ببریم.وی افزود: در حوزه تسهیلات 
تکلیفی نگاه دولت روشــن است و با کسی شوخی ندارد.اگر بانک ها برنامه اصلاحی را رعایت نکنند تصمیم گیری لازم 

اتخاذ می شود. وی تاکید کرد که نگاه دولت به مسائل اقتصادی صرفا اقتصادی است نه سیاسی.

وزیر کشور اعلام کرد که صدور گواهینامه موتورسواری برای بانوان فعلا در دستور کار نیست. به گزارش ایسنا، احمد وحیدی در حاشیه 
جلسه امروز چهارشنبه هیئت دولت در حضور خبرنگاران در خصوص انتخابات مرحله دوم مجلس گفت: از جمعه بیست و یکم اردیبهشت 
برنامه محل دوم انتخابات مجلس را داریم و مرحله دوم انتخابات به همان اندازه مرحله اول دارای اهمیت است. ۴۵ نماینده در این مرحله 
انتخاب می شوند، لذا لازم است که مردم و کسانی که بین مردم نفوذ دارند تلاش کنند تا شاهد مشارکت خوبی در پای صندوق های رای 
باشیم.وحیدی تاکید کرد: حدود ۱۱۵۰۰ شعبه اخذ رای در ۲۲ حوزه انتخاباتی داریم، ۱۵ استان ما درگیر انتخابات مرحله دوم است، لذا 
در این دوره شاهد کار گسترده ای خواهیم بود.وزیر کشور با بیان اینکه ان شاءالله مردم عزیزمان یک حماسه جدید در پای صندوق های 
رای خلق کنند ، ادامه داد: از آنها در این خصوص درخواست می کنیم که در پای صندوق های رای حضور داشته باشند.وی افزود: کارها 

آماده است و آموزش های لازم برای ۸ حوزه که انتخابات الکترونکی است، داده شده است. فرصت تبلیغات هم در اختیار داوطلبان قرار گرفت. معرفی حساب برای شفاف سازی مالی داوطلبان 
انتخابات برقرار است. مشکل امنیتی نداریم. کسانی که در مرحله اول در یک حوزه انتخابیه رای داده اند و کسانی که به هر دلیلی رای نداده اند و کسانی که در روز ۲۱ اردیبهشت به سن قانونی 

رسیده اند، می توانند در انتخابات رای دهند.

بهادری جهرمی: نگاه دولت به مسائل اقتصادی 
صرفا اقتصادی است نه سیاسی

وحیدی: صدور گواهینامه موتورسواری برای بانوان فعلا در 
دستور کار نیست
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گزیده خبر

معــاون علمی رئیس جمهور در رویداد مانوین تاکید کرد

نقش چشمگیر شرکت های خلاق 
در پیشگیری از شکاف های 

اقتصادی

معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور بــا تاکید بر حفظ 
جایگاه شــرکت های خلاق گفــت: این حوزه در حل مســائل اجتماعی بســیار 
چشــمگیر اســت و مهمترین ابزار پیشگیری از شــکاف های اقتصادی و فرهنگی 
و طبقاتــی، نوآوری اجتماعی اســت و باید این حوزه مــورد حمایت قرار گیرد.

بــه گزارش ایســنا، رویداد ملی صنایع خلاق »مانوین« به همت ســتاد توســعه 
فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری و با حضور جمعی از مدیران دولتی و برخی فعالان زیســت بوم اقتصاد 
خــلاق و جامعه نخبگانی این حوزه همزمان با ســیزدهمین نمایشــگاه اینوتکس 
۲۰۲۴ برگزار شــد.این رویداد با هدف ارائه دستاوردهای صنایع خلاق همزمان با 
نمایشــگاه »اینوتکس ۱۴۰۳« از امروز ۱۸ اردیبهشت تا ۲۱ اردیبهشت ماه سال 
جــاری در پارک فناوری پردیس برگزار خواهد شــد.دکتر روح الله دهقانی فیروز 
آبــادی در مراســم افتتاحیه رویداد »مانوین« گفت: ما دارای دو ارزش هســتیم 
و این دو قابلیت شــامل علم و هنر و فرهنگ می شــود. علم عموما دارای مبنای 
عقلی اســت و هنر و فرهنگ مبنای احساســی دارد.دهقانــی فیروزآبادی، هنر و 
فرهنگ را از ابزارهای قلب دانســت و یادآور شد: موسیقی، نقاشی، مجسمه سازی 
و غیره از محصولات این حوزه به شــمار می روند. معــاون علمی رئیس جمهور با 
اشــاره به جایگاه اقتصاد در فناوری های نرم، اظهــار کرد: ترکیب هنر، فرهنگ و 
اقتصاد موجب ظهور بنگاه های هنری شــده است که تولید ثروت و ارزش می کند 
ومنظــور از تولید ارزش، ثروت آفرینی نیســت. وی تاکید کــرد: فرهنگ و هنر 
همراه فعالیت اقتصادی خلق ارزش را به همراه دارد و این مســیر نیز با چاشــنی 
نــوآوری مفهومــی به نام شــرکت های دانش بنیان خلاق را رقــم می زند. وی با 
تاکید بر اینکه شــرکت های خلاق و دانش بنیان دو بازوی جوامع انسانی را شکل 
می دهند، ادامه داد: درخواســت من این است که جایگاه شرکت های خلاق که در 
حوزه های هنری و فرهنگی فعال هســتند، حفظ شــود و این همان است که در 
قانون جهش تولید دانش بنیان تاکید شــده است.دهقانی فیروزآبادی با اشاره به 
قانون جهش تولید دانش بنیان گفت: بر اســاس این قانون نگاه ما به شرکت های 
خلاق باید حفاظت کنندگی داشــته باشــد، چرا که شناسایی و تشخیص این نوع 
شــرکت ها با سایر حوزه ها دشــوار است و اجازه دهیم شــرکت هایی که به واقع 
نوآوری خاصی دارند، در این اکوسیســتم پا بگیرنــد و فعالیت کنند.وی با تاکید 
ضرورت اثربخشــی حوزه های خلاق در اقتصاد خاطرنشان کرد: این حوزه در حل 
مسائل اجتماعی بسیار چشمگیر اســت و مهمترین ابزار پیشگیری از شکاف های 
اقتصــادی و فرهنگــی و طبقاتی، نوآوری اجتماعی اســت و باید این حوزه مورد 

قرار گیرد. حمایت 

گرانیبنزینعاملخریدخودروهایبرقیمیشود؟
با افزایش ســریع قیمت بنزین در سراسر جهان، جای تعجب نیست 
که وسایل نقلیه الکتریکی در حال محبوب  شدن هستند.به گزارش 
ایسنا، با وجود اینکه تسلا، به عنوان شناخته شده ترین تولیدکننده 
خودروهای الکتریکی در جهان، در ایالات متحده مســتقر اســت اما 
بیشــترین تعداد فــروش خودروهای برقی در واقــع در چین اتفاق 
افتاده اســت. چین آگاه است که ســهم عمده ای در آلودگی جهانی 
دارد و اقداماتــی را برای کاهش آلودگی انجام داده اســت. بنابراین، 
چین ســخت کار می کند تا مردم را به خریــد خودروهای برقی به 
جای استفاده از وســایل نقلیه گازسوز تشویق کند. چین همچنین 
بزرگ ترین مصرف کننده خودروهای الکتریکی اســت زیرا جمعیت 
این کشور بسیار زیاد است.تایید مزایای آب وهوایی برای خودروهای 
الکتریکی سهم بازار خودروهای برقی برای حفاظت بیشتر از آب وهوا 
در حمل ونقل باید به ســرعت افزایش یابد. وسایل نقلیه نه تنها در 
حین کار، بلکه در زمان تولید و دفع نیز بر محیط زیست و اقلیم تأثیر 
می گذارند. بر اســاس مطالعه اخیر به سفارش آژانس محیط زیست 
آلمان، خودروهای برقی ثبت شــده در سال ۲۰۲۰ حدود ۴۰ درصد 
نسبت به خودروهای با موتورهای بنزینی سازگارتر با آب وهوا هستند.

با گسترش سریع تولید انرژی های تجدیدپذیر، این مزیت اقلیمی برای 
خودروهای ثبت شــده در ســال ۲۰۳۰ به حدود ۵۵ درصد افزایش 
خواهد یافت. محققان اظهار کردند که وســایل نقلیه الکتریکی یک 
عنصر اساسی برای دستیابی به اهداف آب وهوایی در آلمان هستند. به 
منظور جذاب تر کردن خرید، خودروهایی با آلایندگی دی اکسیدکربن 
بالاتر باید برای ثبت نام جدید در آینده مشمول هزینه اضافی شوند.

امــا معایب خودروهای الکتریکی عمدتاً به این دلیل اســت که برق 
هنوز از ســوخت های فسیلی تولید می شود. در جریان انتقال مداوم 
به یک سیستم برق تجدیدپذیر، این معایب همچنان کاهش خواهد 
یافت.در سال ۲۰۵۰، خودروهای الکتریکی از نظر تمام اثرات زیست 
محیطی مورد تجزیه  و تحلیــل، از خودروهای دارای موتور احتراقی 
جلوتــر خواهند بود. به عنوان مثال، خودروهای الکتریکی نیز حدود 
۲۷ درصد کمتر از خودروهای بنزینی باعث اتروفیکاســیون آبزیان 
خواهند شد.علاوه بر این، حمل ونقل الکتریکی تقاضا و استخراج مواد 
خــام مانند کبالت، نیکل و لیتیوم را افزایــش می دهد، که برخی از 
آنها حیاتی هستند. با این حال، عرضه مواد اولیه اولیه را می توان در 
طولانی مدت از طریق بازیافت مناسب کاهش داد. به طور کلی برای 
اســتفاده از آب وهوا و مزایای زیست محیطی وسایل نقلیه الکتریکی، 
توسعه و گسترش زیرساخت های شارژ ضروری است.آیا خودروهای 
برقی گران هستند؟به طور متوسط، خودروهای الکتریکی هنوز کمی 
گرانتر از خودروهای گازسوز هستند. دلایل متعددی وجود دارد که 
چرا چنین است. باتری های ساخت وسایل نقلیه الکتریکی هنوز نسبتاً 
گران هستند، خودروهای الکتریکی زیادی در مقایسه با خودروهای 
گازســوزدر بازار وجود ندارد و بسیاری از خودروهای الکتریکی کاملًا 
جدید هستند.به این دلایل، خودروهای الکتریکی نسبتاً گران هستند، 
اما با شروع بیشتر شرکت ها به تولید خودروهای الکتریکی، گزینه های 
بیشــتری در بازار وجود خواهد داشــت. این نوع رقابت می تواند به 
کاهش قیمت خودروهای برقی در آینده کمک کند.عقب ماندن سه 
کشور با فناوری پیشرفته در خودروهای الکتریکی ژاپن، کره جنوبی و 
ایالات متحده علیرغم اینکه معیارهای پیشتاز بودن را رعایت کرده اند، 

در پذیرش خودروهای الکتریکی از همتایان خود عقب افتاده اند.تقریباً 
از هر پنج خودروی فروخته شــده در ســال ۲۰۲۳، یکی برقی بود. 
فروش خودروهای الکتریکی در ســال ۲۰۲۳ به ۱۴ میلیون رســید 
کــه ۹۵ درصد آن در چین، اروپا و ایالات متحــده بود. در حالی که 
فروش خودروهای الکتریکی در سطح جهانی در حال افزایش است، 
آنها به طور قابل توجهی تنها در چند بازار عمده متمرکز هســتند.

تقریباً ۱۴ میلیون خودروی الکتریکی جدید در سال ۲۰۲۳ در سراسر 
جهان به ثبت رســید که تعداد کل آنها در جاده ها را به ۴۰ میلیون 
رساند. فروش خودروهای برقی در سال ۲۰۲۳ نسبت به سال ۲۰۲۲، 
۳.۵ میلیون خودرو بیشــتر بود که نســبت به سال قبل ۳۵ درصد 
افزایش داشت. این روندها نشان می دهد که رشد بازارهای خودروهای 
الکتریکی، همچنان قوی است. خودروهای برقی باتری دار ۷۰ درصد 

از سهام خودروهای برقی را در سال ۲۰۲۳ به خود اختصاص دادند.
تایلند به عنوان پیشــگام خودروهای برقی جنوب شرقی آسیا طبق 
تجزیه و تحلیل بلومبرگ از انتقال در حال انجام در چهار قاره نشان 
می دهد کــه به محض اینکه ۵ درصد از فــروش خودروهای جدید 
کاملًا برقی شود، همه چیز تغییر می کند.افزایش تعداد خودروهای 
برقی به این معنی اســت که افراد بیشــتری آنها را به عنوان جریان 
اصلی می بینند، خودروســازان تمایل بیشتری به سرمایه گذاری در 
بازار دارند و زیرســاخت شارژ در مسیری خوب گسترش می یابد.بر 
اساس گزارش ورلد پاپولیشن، چندین کشور سال گذشته به شکلی 
شعله ور از نقطه اوج عبور کردند. تایلند به عنوان پیشگام خودروهای 
برقی جنوب شرقی آسیا ظاهر شــد و در سه ماهه اول سال ۲۰۲۳ 
از آســتانه ۵ درصد گذشت و سپس تا ســه ماهه آخر به نزدیک به 
۱۳ درصد از فروش خودروهای جدید رسید.داســتان مشــابهی در 
ترکیه رخ داد، کشوری که یک سال پیش به سختی در رادار پذیرش 
خودروهای الکتریکی بود. شرکت خودروسازی ترکیه ای که با نام توگ 
شناخته می شود، با عرضه اولین خودروی باتری دار خود، T۱۰T یک 

شاسی بلند که با مدل T تسلا رقابت می کند، این مسیر را تغییر داد. 
ترکیه در ســه ماهه ســوم از نقطه اوج ۵ درصد عبور کرد و در سه 
ماهــه چهارم چهارمین بازار بزرگ خودروهای برقی اروپا بود. ناوگان 
خودروهای برقی جهان همچنان به رشد خود ادامه می دهد و فروش 
آن در ســال ۲۰۲۴ به ۱۷ میلیون خواهد رسید.آیا می دانستید که 
بخش حمل ونقل مســئول ۲۸ درصد از انتشار گازهای گلخانه ای در 
ایالات متحده اســت که بســیاری از آنها از خودروهای سواری ناشی 
می شود. اگر در حال حاضر با یک خودروی سنتی بنزینی رانندگی 
می کنید، تغییر به یک وسیله نقلیه الکتریکی یکی از بهترین راه هایی 
اســت که می توانید ردپای کربن خود را کاهش دهید و هر روز تاثیر 
مثبتی بر محیط زیست داشته باشید. اما مزیت های خودروهای برقی 
فقط به مزایای زیســت محیطی محدود نمی شوند، مزایای بسیاری 
دیگری نیز وجود دارد که با داشتن و رانندگی خودروهای الکتریکی 
همراه است.خودروهای برقی برای محیط زیست بهتر یکی از مزایای 
اصلی وســایل نقلیه الکتریکی ممکن است بدیهی به نظر برسد، اما 
نادیده گرفتن آن بسیار مهم است که مزایای زیست محیطی است. 
خودروهای برقی نســبت به خودروهای گازســوز آلایندگی بسیار 
کمتــری تولید می کنند که نه تنها در حین اســتفاده، بلکه در کل 
چرخه عمر وسیله نقلیه است.ردپای کربن خودروهای الکتریکی به 
کاهش ادامه خواهد داد. این باعث می شود که خودروهای الکتریکی 
به ابزاری قدرتمند در مبــارزه با تغییرات آب وهوایی که بیش از هر 
زمان دیگری اهمیت دارد، تبدیل شــود. به علاوه، خودروهای برقی 
بدون انتشــار گازهای گلخانه ای، می توانند به کاهش آلودگی هوا، به 
ویژه برای آســیب پذیرترین جوامعی که به طور نامتناسبی از انتشار 
گازهای گلخانه ای و آلاینده های هوا آســیب می بینند، کمک کنند.

تحقیقات نشان داده است که وسایل نقلیه الکتریکی حداقل به اندازه 
خودروهای بنزینی و دیزلی ایمن هستند.نگهداری خودروهای برقی 
ارزان تر و راحت تر از گازســوزخودروهای برقی با قطعات کمتر، بدون 

موتور احتــراق داخلی، بدون روغن، ســایش ترمز کمتر و قطعاتی 
کــه نیاز به تعمیر و نگهداری کم یــا بدون نیاز به تعمیر و نگهداری 
منظــم دارند، هزینه تعمیر و نگهداری کمتری نســبت به همتایان 
خود با سوخت گاز دارند. در واقع، صاحبان وسایل نقلیه برقی نصف 
هزینه ای را برای نگهداری و تعمیر وسایل نقلیه خود صرف می کنند 
که صاحبان خودروهای گازسوز هزینه می کنند. هزینه های تعمیر و 
نگهداری کمتر و نیازهای کمتر می تواند باعث صرفه جویی در زمان، 
هزینه و ســردرد رانندگان خودروهای برقی شــود.عدم نیاز به پمپ 
بنزین یا خرج کردن پول بنزین چقدر خوب اســت که دیگر مجبور 
نباشــیم بیرون در یک پمپ بنزین کثیف در هوای گرم تابســتان، 
ســرمای یخبندان یا باران سیل آسا هر چند هفته یکبار بایستیم. با 
یک ماشــین برقی، می توانید آن را یک شبه در خانه تان شارژ کنید 
)همان طور که هر شب گوشی خود را به برق وصل می کنید( و فقط 
در سفرهای جاده ای طولانی تر باید توقف کرده و شارژ کنید. به علاوه، 
می توانیــد با پرداخت هزینه برق برای خودروهای الکتریکی به جای 
بنزین برای خودروهای گازســوز، صدها دلار در سال در هزینه های 
سوخت صرفه جویی کنید. در طول عمر خودرو، این پس انداز می تواند 
واقعاً افزایش یابد.هزینه مالکیت خودروهای برقی کمتر از خودروهای 
گازسوز است؛ خودروهای برقی اغلب قیمت برچسب بالاتری نسبت به 
خودروهای گازسوز دارند. اما بین هزینه های سوخت کمتر، هزینه های 
نگهداری و تعمیرات پایین تر و تخفیف های مالیاتی موجود، کل هزینه 
داشــتن یک خودروی برقی در طول عمر خودرو کمتر از کل هزینه 
مالکیت یک خودروی گازسوز است. در طول عمر خودرو، دارندگان 
خودروهای برقی می توانند تا ۱۰ هزار دلار پس انداز کنند.با تغییر از 
یک خودروی گازسوز به یک خودروی برقی، می توانید از رشد صنعت 
خودروهــای برقی حمایت کنید و به افزایش تقاضا برای خودروهای 

الکتریکی و زیرساخت های خودروهای الکتریکی کمک کنید.

استاندار مرکزی:

توسعه صنعت ریلی از راهکارهای 
رفع ناترازی انرژی است

ایســنا/مرکزی استاندار مرکزی گفت: بزرگترین بحران کشــور ناترازی انرژی است که 
به محیط زیســت لطمه زده و یکی از راه حل های رفع آن توســعه صنعت ریلی است.

فرزاد مخلص الائمه امروز، ۱۸ اردیبهشــت در نشست با فعالان اقتصادی و تشکل های 
صنعت، معدن و تجارت اســتان مرکزی که با حضور وزیر صمت برگزار شد، اظهار کرد: 
کنسرســیوم توسعه اقتصادی امیرکبیر اســتان مرکزی امروز در دانشگاه صنعتی اراک 
رونمایی شد.استاندار مرکزی تصریح کرد: انجمن یا شرکت هایی که عضو این کنسرسیوم 
نیســتند، به آن ملحق شوند تا بتوان از تمامی توانمندی ها در جای خود استفاده کرد.

مخلص الائمه ادامه داد: هنرســتان های جوار صنعت از ســال گذشته در راستای سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش و افزایش ســهم آمــوزش فنی و حرفه ای مورد توجه 
قرار گرفته اند و بزرگترین هنرستان جوار صنعت کشور در استان مرکزی راه اندازی شده 
و هنرســتان های دیگر نیز در حال پیگیری است.استاندار مرکزی با اشاره ظرفیت های 
صنعتی عظیم استان مرکزی تاکید کرد: محصولات شرکت هپکو کیفیت دارد و معادن و 
بخش خصوصی به این شرکت سفارش تولید می دهند و نیاز است بقیه مصرف کنندگان 
ماشــین آلات هپکو نیز از محصولات این شرکت بازدید داشته باشند. هپکو برای اولین 
بار بعد از سال ها قرارداد صادراتی خود را با یکی از کشورهای منطقه منعقد کرده است.

مخلص الائمه خاطرنشان کرد: در استان مرکزی آب سنگین به ارزش هر کیلو ۸۰۰ دلار 
تولید می شود در حالی که نفت خام بشکه ای ۸۰ دلار به فروش می رسد، بر این اساس 
آب ســنگین ظرفیت تولیدی ویژه ای در این استان محسوب می شود.وی در خصوص 
واگن پارس نیز گفت: شــهرداری تهران و دیگر شهرهایی که در حوزه مترو نیازمندی 
دارند باید از ظرفیت واگن پارس مپنا در اراک اســتفاده کنند.وی همچنین از استقرار 
نمایندگی وزارت امور خارجه در اســتان خبر داد و گفت: جانمایی محل اســتقرار این 

نمایندگی انجام شده است.

درحاشیه جلسه دولت اوجی خبر داد

افزایش ۴۶ درصدی استفاده از کارت 
سوخت شخصی در پمپ های بنزین

وزیر نفت میزان استفاده از کارت سوخت شخصی از ۳۰ درصد سال گذشته به بیش از ۷۶ درصد 
در سالجاری افزایش یافت. به گزارش ایسنا، جواد اوجی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران، گفت: بیش از ۱۲۰۰ شــرکت توانمند داخلی و ۲۵۰ شــرکت خارجی در نمایشگاه 
بین المللــی نفت و گاز حضور خواهند داشــت.وی ادامه داد: از تــوان صنعت گران، پیمانکاران، 
مشــاوران و فعالان صنعت نفت و گاز داخلی مان اســتفاده کرده و به این کار ادامه خواهیم داد. 
وزارت نفت دولتِ مردمی نشان داد معطل شرکت های خارجی یا برجام نمانده است. امروز بیش 
از ۳۰۰ پروژه جدید و نیمه کاره به ارزش ۱۲۰ میلیارد دلار را به کمک این عزیزان در دســت 
انجــام داریم.وزیر نفت افزایش ۶۰ درصدی تولید نفــت، افزایش ۵۰ میلیون مترمکعبی تولید 
گاز و تولید بیش از ۱۰ میلیون تن محصولات پتروشــیمی و فرآینده های نفتی را از نشانه های 
موفقیت وزارت نفت دولت رییسی برشمرد.اوجی ادامه داد: موفقیت وزارت نفت متکی بر ظرفیت 
و توانمندی های داخلی و شرکت های دانش بنیان بود. این نوید را می دهیم که با اتکا به ظرفیت 
نفت و گاز داخلی رشد ۲۰ درصدی سال ۱۴۰۲ را در سالجاری افزایش دهیم.وی از افزایش تولید 
نفت به بیش از ۵.۵ میلیون بشکه در روز خبر داد و افزود: همچنین تولید گاز را به یک میلیارد 
و ۲۵۰ میلیون مترمکعب در روز افزایش خواهیم داد.وزیر نفت یادآور شــد: در ابتدای دولت با 
۱۵۰ شرکت دانش بنیان طرف قرارداد بودیم که این عدد در سالجاری به ۶۷۶ شرکت دانش بنیان 
افزایش یافت و حدود ۱۰۰۰ قرارداد به ارزش یک میلیارد دلار با این شرکت ها منعقد کرده ایم.

اوجی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به وضعیت صدور کارت هوشمند سوخت گفت: طبق 
قانون بودجه وزارت نفت موظف است عملیات سوخت گیری در پمپ بنزین ها تا سقف ۹۵ درصد 
را از طریق کارت سوخت خودروهای شخصی انجام دهد. ما نیز به تدریج در حال پیاده کردن این 
وظیفه قانونی هستیم. ۱۹ میلیون کارت سوخت هوشمند شخصی در اختیار مردم است که البته 
اندکی از مردم کارت شان گم شده یا هنوز موفق به دریافت کارت خود نشده اند.وی ادامه داد: تا 
سال گذشته حدود ۳۰ درصد مردم از کارت سوخت خود برای سوخت گیری استفاده می کردند 

که این عدد در سالجاری به ۷۶ درصد افزایش یافته است.

ایسنا/مرکزی وزیر صمت با اشاره به اینکه دولت تمام تلاش 
خود را برای توسعه صادرات بکار گرفته است گفت: در این 
راســتا هر ساله ابتدا و انتهای سال یک نمایشگاه تخصصی 
توانمندی های صادراتی برگزار خواهد شد تا تولیدکنندگان 
بتوانند صادرات را توســعه دهند.عبــاس علی آبادی امروز، 
۱۸ اردیبهشت در نشست با فعالان اقتصادی و تشکل های 
صنعــت، معدن و تجــارت اســتان مرکزی اظهــار کرد: 
تولیدکنندگان باید بتوانند ارز خــود را تامین کنند و باید 
بتوانند کالایی تولید کنند که ارزش افزوده داشــته و قابل 
صادر کردن باشــد، در این صورت محصــول آن ها مزیت 
رقابتی خواهد داشت، اگر تولیدکنندگان نمی توانند کالایی 
که قابلیت صادرات داشــته باشد تولید کنند نشان می دهد 
که کالای آن هــا کیفیــت لازم را ندارد.وزیر صمت اضافه 
کرد: مســئله زمانبندی تخصیص ارز موضوع درستی است 
اما به وزارتخانه ارتباطی ندارد، یک مســئله ملی اســت و 
به مولفه های بسیاری مرتبط اســت.علی آبادی با اشاره به 
اینکه دولت تمام تلاش خود را برای توســعه صادرات به کار 
گرفته است، بیان کرد: در این راستا هر ساله ابتدا و انتهای 
سال یک نمایشگاه تخصصی توانمندی های صادراتی برگزار 
خواهد شد تا تولیدکنندگان بتوانند صادرات را توسعه دهند.

وی با اشــاره به موضوع مغفول ماندن اکتشــاف در حوزه 
معــادن تاکید کرد: دولت از هر تشــکیلاتی که آمادگی در 
اختیار گرفتن پهنه اکتشاف معادن را داشته باشد حمایت 
مــی کند.علی آبادی تاکید کرد: هر ماشــین آلات معدنی 
که در کشور تولید شــود باید خریداری شود و ناترازی در 
کیفیت مورد قبول نیســت اما اگر ماشین آلاتی در کشور 

تولید نمی شود یا کیفیت لازم را ندارد از سوی وزارت صمت 
مجوز واردات آن صادر می شود.وزیر صمت خاطرنشان کرد: 
مسائل باید پیش از حل شدن اولویت بندی شوند که به نظر 
بنده به عنوان یک صنعت گر اولویت اصلی، مســائل تحریم 
نیست، تنوع نرخ ارز ام الفساد است.وی تصریح کرد: مسائل 
و مشکلات در ســطح ملی منتقل و پیگیری خواهد شد و 
قول می دهم اگر مسائل به صورت مکتوب ارائه شود همان 
مسئله عینا به مدیران مربوطه منتقل خواهد شد.وزیر صمت 
بیان کرد: به نظر می رســد امســال تا ۵۰ میلیارد دلار ارز 
تامین خواهد شد که نسبت به ســال گذشته رشد داشته 
اســت و اگر کسی ثبت سفارش انجام دهد تامین ارز انجام 
خواهد شــد.وی اضافه کرد: امتیاز صادراتی با بانک مرکزی 
توافق شــده به این صورت که اگر کالایی صادر شــود، ارز 
از تولیدکننده مطالبه نخواهد شد. وزیر صمت در خصوص 
انرژی و برق بیان کرد: برخی صنایع در کشــور به امید برق 
ارزان و انرژی ارزان تاسیس شده اند و اگر انرژی و برق ارزان 
نباشد تعطیل می شــوند اما دیگر انرژی ارزان وجود ندارد.

علی آبادی با اشــاره به شعار انتخابی ســال از سوی مقام 
معظم رهبری بیان کرد: طبق این فرمایش باید در کیفیت 
و کمیت جهش داشــته باشیم که ظرفیت آن وجود دارد و 
فعــالان اقتصادی باید این ظرفیت ها را به نمایش بگذارند.

وی افزود: تمام تاسیســات و تشکیلات وزارتخانه و رایزنان 
اقتصادی در خدمت فعالین اقتصادی هستند و همکاری لازم 
را بدون هیچ چشم داشتی انجام خواهند داد. تمام اختیارات 
وزیر در چهارچوب قانون به استان ها تفویض می شود. نیازی 
نیســت مدیران به تهران مراجعه کنند و فقط نیاز اســت 

قانون را رعایت کنند.وزیر صمت با اشــاره به اینکه مشکل 
اساســی اراک آلودگی هواست، اضافه کرد: نیروگاه نیازمند 
فیلتراسیون اســت و صنایع می توانند برای تامین این مهم 
همکاری کنند.علی آبادی با تاکید بر اینکه ایران باید صنعتی 
شــود افزود: کیفیت در صنعت مهم است و صنایع باید به 
ســمت دانش بنیان شدن و کیفی بودن محصولات حرکت 
کنند. کشــاورزی نیز باید به سمت تولید کم آب بر حرکت 
کند.کنسرسیوم توســعه اقتصادی امیرکبیر ظرفیت خوبی 
است وزیر صمت همچنین در جمع خبرنگاران در خصوص 
تحقق شــعار سال اظهار کرد: جهش کیفی و کمی تولید با 
مشارکت مردم تحقق پیدا خواهد کرد.وی افزود: طرح خوبی 
تحت عنوان کنسرسیوم توسعه اقتصادی امیرکبیر در استان 
مرکزی اجرا شــده که در این طــرح مردم فرصت پیدا می 
 نند در کنار صنعتگران، در طرح های ســود ده ملی، فرصت 
خود را امتحان کنند و اگر چنین فرایندی عملیاتی شــود 
کشور به سمت شــرایط مطلوب مهاجرت خواهد کرد.وزیر 
صمت بیان کرد: تلاش بر این اســت که برای اجرای طرح 
های بزرگ ملی، صندوق های پروژه نیز در این کنسرسیوم 
ایجاد شــود که مردم بتوانند با ســرمایه های خرد در این 
صندوق ها مشــارکت کنند،  دولت نیز تضمین کافی برای 
منفعت بیشتر از تورم را خواهد داد. علی آبادی خاطرنشان 
کرد: این کنسرســیوم از امروز در استان کلید خورده و این 
صندوق ها نیز در این کنسرســیوم پیش بینی می شود، این 
کنسرسیوم فعلا ویژه استان مرکزی است اما در سطح کشور 

نیز توسعه پیدا خواهد کرد.

خطوط تولید تراکتورهای ایرانی در خارج از کشور به ۴ خط افزایش می یابد.به گزارش خبرگزاری مهر، خطوط تولید تراکتورهای ایرانی 
در خارج از کشور به ۴ خط افزایش می یابد. تراکتورهای تولیدی ایران در رده ۱۵ کشورهای دارنده این صنعت است.مصطفی وحیدزاده، 
مدیرعامل گروه صنعتی تراکتورســازی ایران گفت: تراکتورسازی ایران دارای ۲ خط تولید در ونزوئلا و تاجیکستان است که به زودی 
در دو کشــور جدید دیگر نیز خط تولید تراکتور به عنوان برند ملی جمهوری اســلامی راه اندازی می شود.وی ارائه اطلاعات دقیق در 
این زمینه را به دلیل شرایط تحریمی موکول به آینده کرد و افزود: در این خطوط جدید ۲۲ مدل تولیدی سایت تبریز، تولید و هم به 
نیاز بازارهای داخلی خود کشــورهایی که خطوط راه اندازی می شود پاسخگو خواهد بود و هم به کشورهای همجوار آنها صادر خواهد 
شد.وحیدزاده تاکید کرد: قیمت رقابتی و بهره وری که با استفاده از توانمندیهای بالقوه گروه تراکتورسازی به دلیل وجود اکثر صنایع از جمله ریخته گری، موتورسازی، قطعه سازی و … 

تراکتورهای ایرانی را برای حضور در بازارهای جهانی مزیت دار کرده است.

قیمت طلا امروز چهارشنبه ثابت بود، در حالی که فعالان بازار منتظر سرنخ های تازه مقامات فدرال رزرو آمریکا برای شفافیت بیشتر 
در مورد جدول زمانی کاهش احتمالی نرخ بهره بودند.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا  ۲۳۱۴ دلار و ۲۹ ســنت بود و قیمت 
طلای آمریکا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۳۲۲ دلار و ۹۰ سنت رسید.نرخ های پایین تر، جذابیت نگهداری طلای بدون بازده را افزایش 
می دهد. بر اساس گزارش FedWatch Tool، بازارها در حال حاضر شاهد ۶۵ درصد احتمال کاهش نرخ بهره در ایالات متحده در ماه 
سپتامبر هستند.نیل کشکاری، رئیس فدرال رزرو مینیاپولیس، روز سه شنبه گفت که تورم متوقف شده که تا حدی به دلیل قدرت 
بازار مسکن تقویت شده است به این معنی است که بانک مرکزی ایالات متحده باید هزینه های استقراض را برای یک دوره طولانی 
و احتمالاً در تمام سال ثابت نگه دارد.ذخایر اس پی دی آرگلدتراست، بزرگترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا در جهان 
با ۰.۲۱ درصد کاهش به ۸۳۰.۴۷ تن در روز ســه شــنبه از ۸۳۲.۱۹ تن در روز دوشنبه رسید.بر اساس گزارش رویترز، یک مطالعه 
نشان می دهد که با افزایش بدهی های جهانی به رکورد ۳۱۵ تریلیون دلاری در سه ماهه اول سال، که ناشی از استقراض در بازارهای 

نوظهور، ایالات متحده و ژاپن بوده است، یک معیار کلیدی از بدهی جهانی دوباره صعود خود را از سر گرفته است.در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۱ درصد کاهش 
به ۲۷.۲۵ دلار رسید، پلاتین با ۰.۵ درصد افزایش به ۹۸۱.۱۰ دلار و پالادیوم ۰.۴ درصد افزایش یافت و به ۹۷۴.۵۹ دلار رسید.

دو سایت جدید تراکتورسازی در خارج از کشور 
راه اندازی می شود

طلای جهانی ثابت شد

علی آبادی عنوان کرد:

تنوع نرخ ارز ام الفساد است
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به گفته  یک دانشمند در حوزه هوش مصنوعی، تا سال ۲۰۳۱ »تکینگی« 
هوش مصنوعی رخ خواهد داد و این فناوری از کنترل انسان خارج می شود.
به گزارش ایســنا و به نقل از پی ام، یکی از کارشناسان هوش مصنوعی بر 
این باور است که تا »تکینگی« به معنای لحظه ای که هوش مصنوعی دیگر 
تحت کنترل انســان نیســت، کمتر از یک دهه باقی مانده است.این زمان 
بســیار کوتاه تر از پیش بینی های فعلی در مورد جدول زمانی تسلط هوش 
مصنوعی است، به  ویژه با توجه به اینکه در وهله اول تسلط هوش مصنوعی 
به طور جدی تضمین نشــده است.بن گورتزل)Ben Goertzel(، مدیر عامل 
بازار غیر متمرکز »SingularityNET« و دارای مدرک دکترا از دانشگاه تمپل 
که به عنوان رهبر سازمان بین المللی غیرانتفاعی »Humanity+« و انجمن 
هوش عمومی مصنوعی کار کرده اســت می گوید که معتقد است با هوش 
جامع مصنوعی)AGI( سه تا هشت ســال دیگر فاصله داریم. هوش جامع 
مصنوعی اصطلاحی برای هوش ماشــینی است که می تواند با موفقیت هر 
کار فکری ای را که یک انســان قادر به انجام آن باشد، اجرا کند. و این یک 
پیش نیاز برای تکینگی است.چه او را باور کنید یا نکنید، هیچ نشانه ای از 
کاهش ســرعت فشــار هوش مصنوعی وجود ندارد. مدل های زبان بزرگی 
مانند متــا)Meta( و اپن ای آی)OpenAI( به همــراه هوش جامع مصنوعی 
ایکس ای آی )xAI( ایلان ماســک، همگی به شــدت به سمت رشد هوش 
مصنوعی پیش می روند.گورتزل می گوید: این سیستم ها اشتیاق جهان را به 
هوش جامع مصنوعی بسیار افزایش داده اند، بنابراین منابع بیشتری از منابع 
مالی گرفته تا انرژی انســانی وجود خواهد داشت. جوانان باهوش بیشتری 
می خواهند وارد این کار شــوند و روی هوش جامع مصنوعی کار کنند.در 
اوایل دهه ۱۹۵۰ مفهوم هوش مصنوعی برای اولین بار ظهور کرد. گورتزل 
می گوید که توســعه آن توســط ارتش ایالات متحده هدایت می شد و در 
درجه اول به عنوان یک ابزار بالقوه دفاع ملی دیده می شــد. با این حال، به 
تازگی پیشرفت در این زمینه توسط هدایت کنندگان مختلف با انگیزه های 
مختلف انجام شده است. او می گوید: اکنون هوش مصنوعی برای شرکت ها 
درآمد کسب می کند و همچنین برای هنرمندان یا نوازندگان جالب است 
و ابزارهــای جالبی برای بازی در اختیــار کاربران قرار می دهد.با این حال، 
رسیدن به تکینگی نیاز به جهش قابل توجهی از نقطه فعلی توسعه هوش 
مصنوعی دارد.در حالی که هوش مصنوعی امروزی به طور معمول بر روی 
وظایف خاص تمرکز می کند، فشار به سمت حرکت به سوی هوش جامع 
مصنوعی باعث می شود که این فناوری درک انسانی بیشتری از جهان پیدا 
کند و توانایی های آن افزایش یابد. همانطور که هوش مصنوعی به گسترش 
درک خود ادامه می دهد، به طور پیوســته به تبدیل شدن به هوش جامع 
مصنوعی نزدیک تر می شود که برخی می گویند تنها یک قدم با این تکینگی 
فاصله دارد.هوش جامع مصنوعی هنوز وجود ندارد، و برخی از کارشناسان 
هشــدار می دهند که ما واقعا بســیار دورتر از آن چیزی هســتیم که فکر 
می کنیم اگر اصلا به آن برســیم. اما تلاش ها بدون توجه به آن در جریان 
است.به گزارش رویترز، برای مثال، ماسک هوش مصنوعی ایکس ای آی را 
در تابســتان ســال ۲۰۲۳ ایجاد کرد و به تازگی چت بات گروک)Grok( را 
راه اندازی کرده تا به بشریت در جستجوی درک و دانش کمک کند. ماسک 
همچنین هوش مصنوعــی را »مختل کننده ترین نیروی تاریخ« می خواند.
با توجه به اینکه بســیاری از تاثیرگذارترین غول های فناوری مانند گوگل، 
متا و ماسک به دنبال پیشرفت هوش مصنوعی هستند، ظهور هوش جامع 
مصنوعی ممکن است نزدیک تر از آن چیزی باشد که به نظر می رسد. فقط 
زمان نشان می دهد که آیا ما به آنجا خواهیم رسید و آیا این، تکینگی را به 

دنبال خواهد داشت یا خیر.

به گفته یک کارشناس هوش مصنوعی

هوش مصنوعی تا سال ۲۰۳۱ از کنترل 
انسان خارج می شود

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فریاد!!!

هامر برقی جنرال موتورز برای ارتش امریکا معرفی شد

دپارتمان دفاعی جنرال موتور )GMD(  طرح پیش تولید از شاسی بلند الکتریکی مخصوص ارتش را رونمایی کرده است. این خودروی برقی، نسخه ی ویژه 
از هامر EV محسوب می شود. طبیعتا بزرگ ترین خودروساز امریکا، قراردهای همکاری متعدد با ارتش امریکا دارد. در گروه جنرال موتورز، زیرمجموعه ای 
به نام GMD از اواســط قرن ۲۰ میلادی تاسیس شده اســت که مخصوص طراحی و تولید خودروهای نظامی است. علاوه بر محصولات مورد نیاز ارتش، 
تجهیز وســایل نقلیه برای پلیس نیز توســط GMD انجام می شود. انواع شورلت سیلورادو، کلرادو و تاهو ساخت GMD، هم اکنون در ارتش و پلیس امریکا 
فعال هستند. استفاده از خودروهای برقی با کاربری نظامی، به تازگی توسط دولتمردان ایالات متحده مطرح شده است. در ظاهر، کاستی هایی مثل سرعت 
شارژ و عدم دسترسی به منابع انرژی برق در شرایط جنگی، حضور مدل های الکتریکی در ارتش ها را مبهم جلوه می دهند؛ اما حضور خودروهای سبز در 
عملیات نظامی، نکات مثبت هم دارد. طبیعتا قرار نیست برقی ها به طور کامل جای گزینی احتراقی ها شوند؛ بلکه از این فناوری به عنوان ابزار جانبی برای 

مصارف خاص استفاده خواهد شد.

۱.۹ میلیارد یورو دود شد؛ پروژه الخلیفی به تاریخ پیوست
پاری سن ژرمن هر چقدر برای قهرمانی در لیگ قهرمانان پول خرج می کند، از رسیدن به قهرمانی دورتر می شود.به گزارش ایسنا، پاری سن 
ژرمن با شکست در هر دو دیدار رفت و برگشت، از لیگ قهرمانان اروپا حذف شد تا یک پایان غم انگیز برای دوران کیلیان ام باپه ثبت شود. 
قبل از بازی اول، بسیاری پیش بینی می کردند که تیم لوئیس انریکه دیدار آسانی خواهد داشت اما تیم لوئیس انریکه در هر دو دیدار رفت و 
برگشت شکست خورد.ام باپه می توانست به فینال برسد و در ادامه به عنوان بازیکن آزاد به رئال ملحق شود  اما ام باپه و پاری سن ژرمن به 
فینال نرسیدند تا یک ناکامی دیگر برای این تیم در اروپا ثبت شود. از زمانی که این باشگاه در سال ۲۰۱۱ به دست شیوخ قطری رسید، پاری 
سن ژرمن مبلغ نجومی ۱.۹ میلیارد یورویی را صرف نقل و انتقالات کرده است. گران ترین خرید پاریسی ها نیمار بود که انتقالش از بارسلونا 

به پاریس، ۲۲۲ میلیون یورو برای باشگاه فرانسوی تمام شد و هنوز هم این انتقال، گران ترین انتقال تاریخ فوتبال است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب رودخانه مه آلود
کتاب رودخانه مه آلود و داســتان های دیگر شامل ۱۴ داستان 
کوتاه از یک نویســنده ی توانای ژاپنی ست که در آن ها می توان 
امتزاج روح ژاپنی با سبک غربی را نظاره کرد. شاید این داستان ها 
دریچه ای بودند برای پیدایش نویســندگان بزرگ نسل کنونی 
ژاپن. دوپو کونیکیدا نویسنده ی ژاپنی که اطلاعات بسیار کمی 
از ابتدای زندگی او در دســترس است، طبق پذیرفته شده ترین 
گفته ها در سال ۱۸۷۱ متولد شد. تجربیات ابتدایی او از زیستن 
در دل روستا و هم زیستی با عناصر طبیعت در شکوفایی قلمش 
نقش به سزایی داشــت و همان طور که بعدها در آثارش نمایان 
شد نوشتارش همواره بازتاب دهنده ی پیوند ناگسستنی روحش 
با طبیعت بود. دوپو همانند بســیاری از جوانان هم عصرش در 
ابتدا راهی توکیو شــد و با پیمودن و آزمودن خود در چندین 
رشته از جمله حقوق و زبان انگلیسی تلاش کرد تا جاه طلبیش 
را ارضا کند، اما این نوشتن بود که همواره در مسیر سرنوشت، 
او را به سوی خود می کشید. آنچه امروز ما از زندگی این نویسنده می دانیم به طور کامل در کتابی با نام »آن روزها« 
که زندگینامه ی دوپوســت و ژوئن ۱۹۰۶ منتشر شد، آمده اســت. در ابتدای کتاب رودخانه مه آلود ناشر انگلیسی 
حدود چهل صفحه از تجربیات زندگی دوپو نوشته است. اینکه چگونه نویسنده شد و چگونه تقریبا در تمام آثارش 
از تجربیات خود برای نوشتن داستان استفاده کرده است. خواندن این چهل صفحه علاوه بر اینکه شما را با خاستگاه 
جهان بینی و سرگذشــت نویسنده آشنا می کند، خود همانند داســتانی کوتاه و پرکشش از عمر کوتاه اما پرمایه ی 
دوپو کونیکیداســت. آنچه در نهایت در خاطر خواننده می ماند تصویر بی تکراری از دل داستان هایش است. پسرکی 
کندذهن که می خواست پرواز کند، پیرمرد قایقرانی که صدایش را گم کرده بود، پسری که با یک کتاب خودسازی 
توانست رشد کند و موفق شود و آن مردم فراموش نشدنی تصاویری هستند که این نویسنده ی ژاپنی با قلم خود به 
زیباترین وجه آن ها را بر بوم خاطرتان نقاشی می کند.سبک ناتورالیستی اکثر داستان ها به شما یادآور می شود که باید 
خواننده ای صبور باشید. این کتاب را به دو دسته از خوانندگان پیشنهاد می کنم. یکی آن هایی که به داستان کوتاه 
علاقه دارند و دیگری کسانی که شناخت هرچند مختصری از ادبیات ژاپن و عناصر آن دارند. امیدوارم از خواندن این 

مجموعه داستان خاطرات شیرین و تصاویر به یاد ماندنی در ذهنتان باقی بماند.

دیوید لینچ 
دیوید لینچ را می توانیم یکی از بهترین کارگردان های حال 
حاضر جهان بدانیم. این فیلمساز بزرگ، با آثار خود ما را به 
دنیایی عجیب و غریب می برد. او جامعه را تکه تکه کرده و 
ســپس از درون به آن می نگرد. او با کمک عناصر سوررئال 
دنیای درونــی شــخصیت هایش را کاوش می کند. دنیای 
فیلم هــای لینچ منطق خــودش را دارد و از قوانین رویاوار 
خودش پیروی می کند. تنها با نگاهی به کارنامه دیوید لینچ 
می توانیم با اطمینان بگوییم که او باید جایگاهی در فهرست 
بهترین کارگردانان جهان داشــته باشــد. اگرچه فیلم های 
لینچ موفقیت بزرگی در گیشه کسب نکرده اند ولی همیشه 
محبوب منتقدان و فیلم دوستان بوده اند. در سال ۲۰۰۳ در 
یک نظرســنجی که از منتقدان فیلم در سراسر دنیا توسط 
روزنامه گاردین انجام گرفت، دیوید لینچ به عنوان بزرگ ترین 
فیلم ساز زندهٔ دنیا برگزیده شد.]۱[ فیلم های وی پر است از 
نمادهای سورئالیستی، سکانس های رؤیاگونه و نظایر آن. وی در نقاشی و مجسمه سازی و موسیقی نیز آثاری 
دارد. وی فیلم های هشــت و نیم )فدریکو فلینی(، سانست بلوار )بیلی وایلدر(، تعطیلات موسیو اولیو )ژاک 
تاتی(، پنجره عقبی )آلفرد هیچکاک(، این یک هدیه است )نورمن زد مک لئود(، آپارتمان )بیلی وایلدر(، جاده 
)فدریکو فلینی(، لولیتا )استنلی کوبریک(، جادوگر شهر از )ویکتور فلمینگ(، اشتروشک )ورنر هرستوگ( و 
سرگیجه )آلفرد هیچکاک( را محبوب ترین فیلم های زندگی خود نام برد. لینچ در خانواده ای از طبقه متوسط 
در میزولا، مونتانا زاده شــد. بیشتر دوران کودکی وی در مسافرت در ایالات متحده سپری شد تا زمانی که 
برای تحصیل نقاشی به آکادمی هنرهای زیبای پنسیلوانیا در فیلادلفیا رفت و در آن جا به ساختن فیلم های 
کوتاه روی آورد. وی سپس به لس آنجلس، کالیفرنیا رفت و در آن جا اولین فیلم بلند خود کله پاک کن، اثری 
ســوررئال در ژانر ترسناک را ساخت که به فیلمی کالت بدل گشت. لینچ می گوید که کارهای او از بسیاری 
جهات بیشــتر به فیلمسازان اروپایی شبیه است تا آمریکایی؛ وی باور دارد که بیشتر فیلم هایی که »روح را 
به هیجان و رقص می آورند« متعلق به کارگردانان اروپایی بوده اند. وی فیلمســازانی مانند استنلی کوبریک، 
فدریکو فلینی، ورنر هرتسوک و ژاک تاتی را تحسین می کند. او همچنین اظهار کرده که فیلم سان ست بلوار 

بیلی وایلدر و لولیتای کوبریک از فیلم های مورد علاقه او هستند.

فرهنگ

با برگزاری رویداد »پتروفن« شــرکت های دانش بنیان با حدود 
۲۳۰ نیاز صنعت پتروشــیمی در ۷ حوزه آشــنا می شــوند تا 
نیازهای این حوزه از ســوی فناوران کشور بومی سازی شود.به 
گزارش ایسنا، رضا ســلطانعلی زاده در نشست خبری رونمایی 
از پوســتر رویداد پتروفــن، با بیان اینکه این رویداد با شــعار 
»پتروشیمی در مســیر نوآوری« برگزار می شود، افزود: رویداد 
پتروفن از ۱۲ تا ۱۴ آذر ماه در ســالن همایش های بین المللی 
صدا و ســیما با هدف تقدیر از شــرکت های دانش بنیان فعال 
در حــوزه نفت و فناوری برگزار می شــود.وی با بیان اینکه این 
رویداد فناورانه بــا دو رویکرد برگزار می شــود؛ رویکرد اول را 
»هم افزایی بین دســتگاه ها« و رویکرد دوم را »برقراری ارتباط 
بین شرکت های دانش بنیان و احصاء نیازهای فناورانه« ذکر کرد 
و یادآور شد: این رویداد به دنبال اقتصادی کردن محصولات و 
فناوری های شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه پتروشیمی 
اســت و هلدینگ خلیج فــارس به عنوان بزرگترین شــرکت 
بورســی کشــور، می تواند به مثابه یک بازار بزرگ برای این شــرکت ها عمل کند.سلطانعلی زاده معرفی محصولات 
مرتبط با نیازهای حوزه پتروشیمی تولیدشده در شرکت های دانش بنیان به شرکت های هلدینگ را از مزایای حضور 
شــرکت های دانش بنیان در این رویداد نام برد و خاطر نشــان کرد: برگزاری پنل های تخصصی از دیگر برنامه های 
جنبی رویداد پتروفن اســت. این پنل ها با رویکردهای عرضه ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و پتانسیل های آن و 
الزامات و نحوه همکاری با هلدینگ خلیج فارس همراه خواهد بود.دســتیار معاون علمی رئیس جمهوری در حوزه 
توسعه بازار اقتصاد دانش بنیان و دبیر رویداد »پتروفن« در نشست رونمایی، گفت: ۹ هزار و ۲۸۰ شرکت دانش بنیان 
در زیست بوم فناوری فعالیت دارند که بیش از ۱۰ درصد از این شرکت ها در حوزه پتروشیمی فعالیت می کنند.در 
این نشست همچنین حسن نشان زاده، معاون کسب و کار و برنامه ریزی یکی از شرکت های بخش خصوصی فعال در 
حوزه پتروشیمی، اظهار کرد: اسناد بالادستی ما بر حمایت از شرکت های دانش بنیان و قدرتمند شدن آنها تاکید دارد 
و ما باید خود را به اهداف و چشم اندازهای مندرج در افق ۱۴۰۴ نزدیک تر کنیم؛ چرا که از نیروی انسانی، دانش و 

فناوری در حد مطلوبی برخوردار هستیم. 

دانش بنیان ها در جریان ۲۳۰ نیاز حوزه 
پتروشیمی قرار می گیرند
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